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مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران  اعلام کرد

نحوه برقراری بیمه بیکاری شاغلان پلاسکو 
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران از آغاز پذیرش مشمولان بیمه 
بیکاری شاغلان پلاسکو از امروز خبرداد و گفت:ایستگاه های برقراری بیمه بیکاری 

از امروز آماده برقراری بیمه بیکاری هستند. 
حاتم شاکرمی با تشریح جزئیات برقراری بیمه بیکاری شاغلان ساختمان پلاسکو 
گفت: در این زمینه طبق دستور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی صبح دیروز 
کمیته ای متشکل از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیر کل سازمان تامین 

اجتماعی غرب تهران تشکیل شد.
وی درباره تصمیمات اتخاذ شده در این کمیته گفت: بر اساس تصمیمات اتخاذ 
شده، از امروز صبح در محل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی واقع در خیابان 
سرهنگ سخایی تقاطع ۳۰ تیر، چندین ایستگاه پذیرش تقاضای برقراری بیمه 
بیکاری مستقر شد. مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران ادامه داد: 
ایستگاه های اداره کار مستقر در آدرس مذکور از امروز ساعت ۸ صبح تا ۱۸ آماده 

پذیرش شاغلان ساختمان پلاسکو و برقراری بیمه بیکاری این افراد هستند.
شاکرمی با بیان اینکه طبق برنامه ریزی انجام شده مراحل برقراری بیمه بیکاری 
این افراد خارج از تشریفات اداری انجام می شود ادامه داد:متقاضیان و مراجعه 
کنندگان برای برقراری بیمه بلافاصله به شعبه ۲۶ تامین اجتماعی معرفی می شوند.

وی درباره زمان برقراری بیمه بیکاری افراد گفت: بیمه بیکاری افراد مشمول، از 
روز حادثه برقرار خواهد شد. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در 
پاسخ به این سوال که چه مدارکی از متقاضیان دریافت می شود نیز اظهار کرد: 
با توجه به اینکه شرایط برای دسترسی به مدارک این افراد شاید میسر نباشد، 
مبنای برقراری بیمه بیکاری اظهارات خود افراد و بررسی هایی است که از طرف 
دستگاه های مربوطه انجام خواهد شد. شاکرمی در پاسخ به این سوال که شاید 
برخی کارگران این ساختمان با تخلف کارفرمایان تحت پوشش بیمه قرار نگرفته 
باشند، تکلیف این کارگران چیست؟ گفت: این موضوع بسیار مهمی است؛ در 
مرحله اول این کارگران نیز مشمول بیمه بیکاری می شوند اما با توجه به اینکه 
لیست کارفرمایان در سازمان تامین اجتماعی موجود است در آینده اسامی این 

کارگران از طرف کارفرمایان آنها استعلام خواهد شد.

نایب رییس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران :

پوشاک شب عید گران نمی شود
یک فعال صنعت نساجی و پوشاک معتقد است حادثه ساختمان پلاسکو، بازار 
پوشاک را در کوتاه مدت تحت تاثیر قرار می دهد اما برای بازار شب عید مشکلی از 

بابت افزایش قیمت و کمبود عرضه وجود نخواهد داشت.
احمد کیمیایی اسدی در گفت وگو با ایسنا، ضمن اظهار تاسف نسبت به حادثه 
تلخ ساختمان پلاسکو، اظهار کرد: ساختمان پلاسکو یکی از ساختمان های مشهور 
در زمینه صنعت پوشاک بود که به صورت کارگاهی ادراه می شد. یعنی کارگاه هایی 
در آنجا بودند که کار تولید پوشاک انجام می دادند و صرفا این ساختمان محلی برای 
توزیع پوشاک نبود. نایب رییس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران 
با اشاره به خسارت های وارد شده به صنعت پوشاک در حادثه گفت: بر اساس آنچه 
اعلام شده تاکنون رقمی نزدیک به ۶۰۰ میلیارد تومان پوشاکی بوده است که در 
این حادثه سوخته است که البته طی روزهای آینده آمار دقیق تری بدست خواهد 
آمد. کیمیایی اسدی درباره تاثیر این حادثه روی بازار پوشاک عنوان کرد: مطمئنا 
این اتفاق در بازار پوشاک تاثیرگذار است اما در فرصتی که تا شب عید باقی است 
این امکان وجود دارد که کمبود به وجود آمده جبران شود تا مشکلی از بابت عرضه 

یا افزیش قیمت ها به وجود نیاید.  
وی ادامه داد: به نظر نمی رسد ابعاد این  اتفاق برای صنعت پوشاک به گونه ای 
باشد که قیمت پوشاک را تحت تاثیر قرار دهد البته ممکن است در کوتاه مدت 
کمبودی در برخی پارچه ها و بعضی از پوشاک به وجود بیاید ولی با توجه به فرصت 
باقی مانده تا شب عید و همچنین تدابیری که تولیدکنندگان و اصناف مرتبط با 

پوشاک می اندیشند امیدوار هستیم که برای بازار پوشاک مشکلی به وجود نیاید.
این فعال صنعت پوشاک در بخش دیگری از صحبت هایش تصریح کرد: مشخصا 
ساختمان پلاسکو به عنوان یک برند معروف در میان ساختمان های بلند مرتبه در 
زمینه پوشاک محسوب می شد. مطمئنا ساختمان ها و یا کارگاه های دیگری البته 
نه در این ابعاد و شهرت در زمینه پوشاک وجود دارند که به لحاظ ایمنی استاندارد 
های لازم را ندارد. امیدواریم هم تولیدکنندگان وهم مسئولان بازرسی این موضوع 

را جدی تر بگیرند تا دیگر شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم.

مرکز آمار: 

تورم مناطق شهری به 6/9 درصد کاهش یافت 
مرکز آمار ایران نرخ تورم میانگین خانوارهای شهری در دی ماه امسال را ۶.9 

درصد اعلام کرد که نسبت به آذرماه کاهش سه دهم درصدی دارد. 
به گزارش روز شنبه ایرنا از گزارش مرکز آمار از شاخص قیمت کالا و خدمات 
مصرفی خانوارهای شهری کشور در دی ماه گذشته، تورم نقطه به نقطه در دی ماه 

با کاهش ۶ دهم درصدی به ۶.4 درصد رسیده است.
همچنین شاخص کل )برمبنای سال پایه ۱۳9۰( در این ماه به عدد ۲۳7.4 

رسید که نسبت به ماه پیش هشت دهم درصد افزایش داشته است.
افزایش شاخص کل نسبت به ماه مشابه پارسال )تورم نقطه به نقطه( ۶.۳ درصد 

است که نسبت به ماه پیش)5.7( کاهش ۶ دهم درصدی دارد.
شاخص گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات نیز در این ماه به رقم 
۲79.9 رسید که نسبت به ماه پیش، یک درصد افزایش یافت و شاخص گروه اصلی 
خوراکی ها در ماه مورد بررسی به عدد ۲77.۶ رسید که نسبت به ماه گذشته یک 
درصد افزایش داشت. شاخص گروه اصلی خوراکی ها نسبت به ماه مشابه پارسال 
نیز 7.4 درصد افزایش نشان می دهد و نرخ تورم ۱۲ ماهه این گروه ۶.۸ درصد 
ثبت شد. شاخص گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات نسبت به ماه 
مشابه پارسال 7.5 درصد افزایش داشته و درصد تغییرات این گروه در ۱۲ ماه 
منتهی به دی ماه امسال نسبت به دوره مشابه پارسال ۶.9 درصد است که نسبت 

به آذرماه)۶.9 درصد( بدون تغییر مانده است.
همچنین شاخص گروه عمده کالاهای غیرخوراکی و خدمات در دی ماه امسال 
به رقم ۲۲۲.۸ رسید که نسبت به ماه پیش بدون تغییر بود. میزان افزایش شاخص 
گروه عمده کالاهای غیرخوراکی و خدمات نسبت به ماه مشابه پارسال 5.۸ درصد 
بود و نرخ تورم ۱۲ ماهه منتهی به دی ماه امسال، نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته این گروه ۶.۲ درصد است که نسبت به تورم ۱۲ ماهه منتهی به آذرماه 

امسال)7.۳درصد(، کاهش چهار دهم درصدی دارد.
به گزارش ایرنا، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نیز ماه گذشته)دی ماه( نرخ 
تورم در ۱۲ ماه منتهی به آذرماه امسال را نسبت به ۱۲ ماه منتهی به آذر پارسال 

۸.۶ درصد اعلام کرد که نسبت به آبان ماه تغییری نداشت.

عضو هیت رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس  مطرح کرد

رصد حساب های بانکی عادلانه ترین روش 
برای حذف یارانه پردرآمدها 

نماینده مردم شاهرود و میامی در مجلس شورای اسلامی ، با اشاره به مصوبه 
مجلس برای افزایش سهم یارانه مدد جویان از محل حذف یارانه پردرآمدها گفت: 
پیشنهاد بسیار خوبی که در جریان بررسی ماده 94 برنامه ششم توسعه تصویب 
شده این بود که مجلس ۲۰درصد حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار را برای 
مددجویان تحت حمایت کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی تعیین 
کرد که با این مصوبه، رقم پرداختی به آن ها را تا حدود ۳ برابر افزایش خواهد داد.

سید حسن حسینی شاهرودی افزود: خوشبختانه اصلاحیه ای که به این ماده 
الحاق شده، این بود که محل تامین این پرداختی از محل تامین هدفمندی یارانه ها 
باشد و در حقیقت این مصوبه همان چیزی است که در قانون هدفمندی یارانه ها 

دیده شده اما تاکنون اجرایی و عملیاتی نشده بود.
وی ادامه داد:از این پس که این موضوع تبدیل به قانون می شود،دولت مکلف 
از  ناشی  از درآمدهای  و بخشی  بازکرده  است ردیف مستقلی در هدفمندی 

هدفمندی یارانه ها را برای مددجویان هزینه کند.
حسینی شاهرودی در پاسخ به این سئوال که روش تشخیص پردرآمدها و ملاک 
و معیار این تشخیص باید چگونه باشد، تصریح کرد: رقم هدفمندی یارانه ها رقم 
بالایی است که بخشی از آن به صورت نقدی به آحاد جامعه تعلق می گیرد و بخش 
دیگری از آن یارانه ای است که باید به حوزه صنعت و اشتغال اختصاص یابد؛بنابراین 
افزایش سهم مددجویان به معنای کم کردن از سرجمع هدفمندی که به صورت 

نقدی پرداخت می شود و مختص به مردم است، نیست.
وی در ادامه خاطرنشان کرد:در قانون هدفمندی یارانه ها قید شده دولت موظف 
است گروه های پردرآمد و دهک های بالا را شناسایی و حذف کند و این سازوکار 
نیز با برنامه های جامعی که در نظام پولی و بانکی کشور وجود دارد، در دولت 

موجود است و می تواند بخشی از آن ها را رصد کند.

طرحی که همه بنیادهایش اشتباه بود

مصائب پرُ کردن چاله مسکن  مهر
طرح مسکن مهر با وجود این که در دولت احمدی نژاد اجرایی 
شد و به موجب آن، سالانه قرار شد ۱.5 میلیون واحد مسکونی 
ساخته شود، اما مشکلات آن امروز همچنان دامن اقتصاد کشور 

را گرفته است.
کمتر از ۱۰ سال از اجرای طرح مسکن مهر می گذرد؛ طرحی که 
نه به باور مقامات دولت بعد از محمود احمدی نژاد، بلکه گزارش های 
رسمی، منجر به استقراض از بانک مرکزی، چاپ پول بدون پشتوانه 
و افزایش شدید تورم شد. تحلیل ها نشان می دهد که نصف کل پول 
چاپ شده در تاریخ ایران صرف ساختن مسکن مهر و خانه هایی شد 
که عموما در حاشیه شهرها بودند و فکری برای امکانات گوناگون 

نظیر آب و برق نشده بود.
با این وجود، طرح مسکن مهر در ابتدا در قالب بند »د« تبصره ۶ 
قانون بودجه سال ۱۳۸۶ آغاز شد و سپس برمبنای قانون ساماندهی 
و حمایت از تولید و عرضه مسکن، به صورت پیوسته در دستور کار 
قرار گرفت. این طرح با وجود این که در دولت احمدی نژاد اجرایی 
شد و به موجب آن، سالانه قرار شد ۱.5 میلیون واحد مسکونی 
ساخته شود، اما مشکلات آن امروز همچنان دامن اقتصاد کشور را 
گرفته است. بنا به اظهارات علی نیکزاد، وزیر راه و شهرسازی دولت 
دهم در ابتدای خردادماه ۱۳9۲، در این مدت کلنگ بالغ بر 4.4 

میلیون واحد مسکونی مهر در شهرها و روستاها به زمین زده شد.
حال پس از گذشت حدود 9 سال از اجرای طرح مسکن مهر، 
هنوز دولت یازدهم در چاله ای گیر کرده است که دولت قبل برای 
آن کنده بود. اگرچه در دولت های احمدی نژاد مشکلات مسکن مهر 
فقط مربوط به تامین منابع برای پرداخت تسهیلات بود، اما دولت 
یازدهم با مسایل مترتب بر تامین خدمات زیربنایی و روبنایی 
همچون آب، برق، گاز و فاضلاب و نیز مدرسه، درمانگاه، کلانتری، 
شبکه حمل و نقل و... همچنان دست به گریبان است که همه 
این ها نیاز به تامین منابع مالی گزاف و خارج از توان اقتصادی دولت 
دارد. در عین حال، مسایل و مشکلات مربوط به عملکرد ناصحیح 
تعاونی ها، مباحث مربوط به کیفیت، تعدیل افزایش قیمت ها ناشی 
از تورم بالا، فروش و واگذاری، مسائل اجتماعی و... یکی پس از 
دیگری در این پروژه ها ظاهر شده که امروز باید برای تك تك آنها 
چاره اندیشی کرد. در این میان، به گفته عباس آخوندی، وزیر راه 
و شهرسازی، »دولت یازدهم در حال حاضر وارث ۱7۰ هزار واحد 

مسکوني مسکن مهر است که متقاضي ندارد.«
در این میان، نکته ای که مطرح است، این که با وجود این که 
در دولت قبل اجرای مسکن مهر با چاپ بدون پشتوانه پول ادامه 
داشت، اما دولت یازدهم تکمیل پروژه های مسکن مهر با تمهیداتی 
همچون کاهش نرخ خط اعتباری و استمهال سه ساله برای تکمیل 

این پروژه ها در دستور کار قرار داد.

طبق آمار بانکي موجود، در دولت قبل 47 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات مالي براي ساخت این واحد ها اخذ شده بود. در این 
از  اعظمي  این که بخش  دلیل  »به  آخوندی،  گفته  به  شرایط، 
تسهیلات مالي دریافت شده بود، در نتیجه مجبور بودیم با جلب 
اعتماد مردم ساخت وساز کنیم. یعني کل اعتباراتي که توانستیم از 

بانك دریافت کنیم، تنها 7 هزار و 5۰۰ میلیارد تومان بود.
به گزارش خبرآنلاین، در این فضا، با وجود این که مقامات دولت 
یازدهم منتقد شیوه برنامه ریزی مسکن مهر بوده و بر نگاه کوتاه مدت 
و غیرکارشناسی آن اشکال وارد می کنند، اما هیچ گاه خواهان 
مسکوت گذاشتن آن نبوده اند. عباس آخوندی در این خصوص 
گفته است: »مسکن مهر طرحی بود که همه بنیادهای آن اشتباه 
بود؛ از مکان یابی گرفته تا طراحی مهندسی و فنی، تامین مالی و 
انتخاب افراد و احساس امنیت مهمترین مساله مسکن مهر است. 
کسانی که طرح هایی همانند مسکن مهر را وارد نظام اقتصادی 
کشور کردند، هم مردم را گرفتار کردند و هم دولت را.« حسن 

روحانی، رییس دولت یازدهم هم عنوان کرده است: »در اجرای 
مسکن مهر مقداری بی تدبیری صورت گرفت، یعنی در مرحله 
اجرا، عجله شد، مثلا در شهری، مکانی را در نظر گرفتند که محل 
مناسبی نبود. دولت برای این که مسکن مهر را به نمایش بگذارد از 
بودجه بخش های دیگر هم برداشت و به مسکن مهر داد که این هم 

نادرست بود. نباید قانون را نقض کنیم.«
گزارش وزارت راه و شهرسازی نشان می دهد که تاکنون از زمان 
شروع اجرای پروژه های مسکن مهر، یک میلیون و 774 هزار و 7۶۱ 
واحد افتتاح شده که با مشکلات عدیده ای که مسکن مهر با آنها 
مواجه است و با وجود محدودیت ها و تنگناها، دولت یازدهم توانسته 
است 7۶4 هزار و 5۶۰ واحد را افتتاح کند. این تعداد، حدود 4۳ 

درصد کل واحد های مسکن مهر است.
بنا به این گزارش، واحدهای مسکن مهر تحویل شده به متقاضیان 
در دولت یازدهم ۸۲۱ هزار و 9۸7 واحد بوده است که 54 درصد 
از مجموع یک میلیون و 5۱۱ هزار و 9۰۰ واحد مسکن مهر تحویل 

داده شده است.
در رابطه با تامین منابع برای پروژه های نیمه تمام مسکن مهر، 
پرداخت بدهی بانك مسکن به بانك مرکزی بابت خط اعتباری 
مسکن مهر سه سال استمهال شد و به اصطلاح سه سال تنفس 
داده شد که در حال حاضرمهلت سه سال به ۱۰ سال با اولویت 

مسکن مهر افزایش یافته است.
وزارت راه و شهرسازی در همین حال، با اشاره به افزایش روند 
فروش اقساطی و وصول اقساط، اعلام کرده است: با هماهنگی های 
به عمل آمده، تعداد فروش اقساطی واحدهای شهری انجام گرفته 
در دولت تدبیر و امید به ۸۰۸ هزار و 9۸5 واحد رسید که ۶۳ 
درصد کل فروش اقساطی مسکن مهر از ابتدا تاکنون بوده است و به 
این ترتیب عملکرد فروش اقساطی به عدد یك میلیون و ۲۸7 هزار 
و 4۱7 واحد افزایش یافت. این گزارش حاکی است؛ از ابتدای طرح 
مسکن مهر تاکنون سند اعیانی یك میلیون و 9۶ هزار و 7۰۸ واحد 
از سازمان ثبت و اسناد اخذ شده که میزان اسناد اخذ شده در دولت 
تدبیر و امید 5۲ درصد کل اسناد اخذ شده از شروع مسکن مهر 
است. به عبارت دیگر، 57۲ هزار و ۲55 واحد در این دولت صاحب 
سند مسکن مهر شده اند. از کل واحدهای تحویل شده، تاکنون 54 
درصد آن متعلق به عملکرد دولت یازدهم است. برابر بررسی های 
صورت گرفته در آبان ماه سال 9۲ حدود ۳۳5 هزار واحد راکد و 
متوقف بوده که در این مدت بیش از ۲5۰هزار واحد آنها فعال و 
تعیین تکلیف شده است و برای بقیه نیز برنامه ریزی لازم به عمل 

آمده تا با استفاده از شیوه نامه های تهیه شده تعیین تکلیف شوند.
گزارش وزارت راه و شهرسازی درباره عملکرد مسکن مهری دولت 
یازدهم همچنین بیانگر آن است که اخذ موافقت شورای پول و 
اعتبار درخصوص افزایش مدت زمان بازپرداخت تسهیلات مسکن 
از ۱5 سال به ۲۰ سال با پیگیری های بسیار زیاد در این دوره 
صورت گرفت و اخذ مصوبه شورای پول و اعتبار نسبت به افزایش 
سقف تسهیلات فردی از ۲5 میلیون تومان به ۳۰ میلیون تومان 
و اخذ موافقت سایر بانك های عامل برای یکسان سازی نرخ سود 
تسهیلات مسکن مهر به میزان 4  درصد، 7 درصد و 9 درصد در 
این دولت )همانند بانک مسکن( از موراد دیگر انجام شده در دولت 

یازدهم بوده است.
همچنین با پیگیری های وزارت راه وشهرسازی، شواری پول 
و اعتبار ۱4 دی ماه ۱۳95، با افزایش سقف فردی تسهیلات 
مسکن مهر از ۳۰ به 4۰ میلیون تومان به منظور تسریع در تکمیل 
پروژه های نیمه تمام طرح یاد شده، مشروط به عدم استفاده از منابع 
جدید بانک مرکزی و با تشخیص و تایید بانک عامل موافقت کرد 
که البته هنوز ضوابط اجرایی آن از بانك مرکزی به بانك مسکن ابلاغ 

نشده است.

رقم عیدی امسال کارگران مشخص شد
عیدی و پاداش پایان سالی که کارفرمایان باید تا آخر سال به کارگران پرداخت 
کنند حداقل یک میلیون و ۶۲4 هزار تومان و حداکثر دو میلیون و 4۳۶ هزار 

تومان خواهد بود.
به گزارش ایسنا، همه ساله پرداخت عیدی و پاداش پایان سال کارگران بر مبنای 
قانون مصوب سال ۱۳7۰ مجلس شورای اسلامی صورت می گیرد و بر اساس آن 
کارفرمایان موظفند دست کم دو ماه پایه حقوق و حداکثر سه ماه پایه حقوق و 

دستمزد را به عنوان عیدی و پاداش پایان سال به کارگران خود پرداخت کنند.
کارفرمایان کارگاههای مشمول قانون کار مکلفند به هر یک از کارگران خود 
به نسبت یک سال کار معادل شصت روز آخرین مزد، به عنوان عیدی و پاداش 
بپردازند و مبلغ پرداختی از این بابت به هریک از کارکنان نباید از معادل 9۰ روز 
حداقل مزد روزانه قانونی تجاوز کند. پایه حقوق سال ۱۳95 کارگران ۸۱۲ هزار 
تومان است که با احتساب دو ماه  حداقل عیدی یک میلیون و ۶۲4 هزار تومان و 
با احتساب سه ماه حداکثر دو میلیون و 4۳۶ هزار تومان است. همچنین پرداخت 
عیدی و پاداش آن دسته کارگرانی که مشمول طرح طبقه بندی مشاغل هستند 
و پایه حقوقشان از یک میلیون تومان بیشتر است، نباید از سه برج حداقل حقوق 
تجاوز کند. بنابر اعلام مدیرکل جبران خدمات وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، 
عیدی امسال کارگران معادل ۶۰ روز حقوق است که حداقل آن یک میلیون و 

۶۰۰ هزار تومان و حداکثر ۲ میلیون و 4۰۰ هزار تومان است.
به گفته ظریفی آزاد عیدی و پاداش پایان سال کارگران باید با حقوق بهمن و 
اسفند آنها پرداخت شود و کارفرمایان حق ندارند آن را به سال آینده موکول کنند.

در همین زمینه فتح اله بیات، رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی در 
گفت وگو با ایسنا، می گوید: بحث عیدی و پاداش پایان سال رسم هر ساله است و 
معمولا کارفرمایانی که می خواهند از بار بدهی شان سبک شود، در بهمن و اوایل 

اسفند ماه عیدی و پاداش پایان سال کارگران را پرداخت می کنند.
وی می افزاید: طبق قانون فرقی بین کارگر قراردادی و کارگر رسمی در بحث 
پرداخت عیدی وجود ندارد و طبق سنواتی که کارگران دارند عیدی دریافت 
می کنند. در حال حاضر عرف پرداخت عیدی آخر سال به این نحو است که 
برخی کارفرمایان در پایان سال با کارگران خود تسویه کرده و پاداش و عیدی 
آنها را پرداخت می کنند و عده ای دیگر از کارفرمایان بر اساس قرارداد کار کارگران 
خود اعم از سه ماه و شش ماه پرداخت می کنند. بیات ادامه می دهد: آن دسته از 
کارگرانی که به شکل قراردادی و پیمانی و با قراردادهای سه ماهه، شش ماهه و 
نه ماهه با کارفرمایان کار می کنند طبق سنوت کاری عیدی و مزایای پاداش پایان 
سال خود را می گیرند ولی اگر کارگری شش ماه کار کرده باشد بر اساس همان 
نیم فصلی که کار کرده عیدی و پاداش خود را دریافت می کند.  رییس اتحادیه 
کارگران قراردادی و پیمانی درباره کارگران واحدهایی که تحت پوشش بیمه تامین 
اجتماعی هستند اما مبلغ عیدی آنها کارمندی است، می گوید: تمام کارگرانی که 
شامل قوانین کار و تامین اجتماعی هستند باید از قانون عیدی و پاداش پایان سال 
کارگری تبعیت کنند ولی متاسفانه برخی واحدها با وجود آنکه تحت پوشش بیمه 
تامین اجتماعی هستند با نیروهای خود به شکل کارمندی و اداری رفتار می کنند 

و عیدی و مزایای پایان سال  آنها را کارمندی لحاظ می کنند.
وی می افزاید: پرداخت عیدی این دسته از کارگران بر طبق عرف محل کارشان 
است. البته قبلا کارگران چنین واحدهایی اعتراضاتی به این موضوع داشتند ولی 
کارفرماها به استناد اینکه محیط کارشان کارمندی است از اجرای قانون ممانعت 
کرده اند در حالی که همه مشمولان تحت بیمه تامین اجتماعی موظف به رعایت 
شرایط و ضوابط قانون تامین اجتماعی هستند. به گفته این مقام مسئول کارگری 
پرداخت مزایایی تحت عنوان کارانه، بهره وری،  حق تولید و حق کاهش ضایعات در 
بعضی از واحدها در راستای عرف محل کار است و دیون اصلی کارگران که در قانون 
ذکر شده شامل حقوق و دستمزد مصوب شورای عالی کار، سخت و زیان آوری 

شغل، حق شیفت کاری و  حق اولاد باید طبق قانون پرداخت شود.
به گزارش ایسنا، به موجب ماده واحده قانون مربوط به تعیین عیدی و پاداش 
سالانه کارگران شاغل در کارگاههای مشمول قانون کار مصوب مجلس شورای 
اسلامی، کلیه کارفرمایان مکلفند به هر یک از کارگران خود به نسبت یک سال کار 

معادل ۶۰ روز آخرین مزد به عنوان عیدی و پاداش بپردازند.
مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از کارگران نباید از معادل 9۰ روز حداقل 
مزد روزانه قانونی تجاوز کند؛ ضمناً بر طبق تبصره یک ماده واحده مذکور مبلغ 
پرداختی به کارگرانی که کمتر از یک سال در کارگاه کار کرده اند باید به ماخذ ۶۰ 

روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال محاسبه شود.
در کارگاه هایی که مطابق رویه جاری کارگاه بیش از مبلغ فوق پرداخت می کنند 

برابر تبصره ۲ ماده واحده فوق عرف کارگاه معتبر است.

کارکنان دولت برای پایان سال جاری و بر اساس محاسبات قانونی رقمی حدود 77۰ 
هزار تومان عیدی دریافت خواهند کرد.

کارکنان دولت برای پایان سال جاری و بر اساس محاسبات قانونی رقمی حدود 77۰ 
هزار تومان عیدی دریافت خواهند کرد.

به گزارش ایسنا، با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و به ویژه بهمن ماه تعیین میزان 
عیدی و پاداش پایان سال کارکنان و کارگران از دغدغه های دولت و این اقشار است.

در حالی به تازگی میزان عیدی امسال کارگران طبق قانون کار معادل ۶۰ روز حقوق 
اعلام و یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان به عنوان حداقل و حداکثر آن دو میلیون و 4۰۰ 
هزار تومان اعلام شد که فعلا هیات وزیران درباره عیدی کارکنان و کارگران تصمیمی 

نگرفته است. با این وجود محاسبات رقم عیدی براساس قوانین حدود آن را تعیین 
می کند. با توجه به این که عیدی کارکنان بر اساس قانون خود با ضرب ضریب حقوق 
و میزان امتیاز عیدی پایان سال تعیین می شود، این محاسبات رقمی حدود 77۰ هزار 

تومان را برای عیدی سال جاری نشان می دهد.
این در حالی است که براساس ماده )75( قانون مدیریت خدمات کشوری، میزان امتیاز 
عیدی برای هر سال 5۰۰۰ است. از سویی دیگر طبق مصوبه هیات وزیران، ضریب حقوق 
و عیدی کارکنان در سال جاری رقم آن تعیین و ابلاغ شده است به طوری که ضریب 
حقوق شاغلین مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری، کارمندان مشمول قانون نظام 

هماهنگ پرداخت کارکنان دولت حدود ۱54۱ ریال تعیین شده است.

بنابراین با ضرب دو عدد 5۰۰۰ و ۱54۱ میزان عیدی کارکنان دولت رقمی در حد 
77۰ هزار تومان خواهد بود که البته این رقم باید در هیات وزیران به تصویب رسیده و در 
نهایت از سوی سازمان برنامه و بودجه واریز آن ابلاغ و انجام شود به طور معمول عیدی 

کارکنان همراه با حقوق بهمن ماه به حساب آنها پرداخت می شود.
از سال ۱۳9۰ تاکنون میزان عیدی های پرداخت شده به این ترتیب بوده که در این 
سال حدود ۳5۰ هزار تومان، در سال ۱۳9۱ حدود 4۰۲ هزار تومان، سال ۱۳9۲ حدود 
5۰۳ هزار تومان و در سال ۱۳9۳، ۶۰۳ هزار تومان عیدی واریز شده است. برای سال 
گذشته هم رقم عیدی پرداخت شده حدود ۶۸۸ هزار تومان بود که در صورت پرداخت 

عیدی 77۰ هزار تومانی حدود ۸۲ هزار تومان رشد دارد.

عیدی امسال کارکنان دولت چقدر است؟
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استقلال به دنبال انتقام در روز نبرد قعرنشینان

در هفته  هجدهم لیگ برتر فوتبال ایران، آبی پوشان پایتخت میهمان صنعت نفت 
هستند و صبا و ماشین سازی مقابل هم قرار می گیرند.

هفته  هجدهم لیگ برتر فوتبال ایران با سه دیدار در روز یک شنبه آغاز خواهد شد. 
ماشین سازی با صبا دیدار خواهد کرد، پیکان میزبان تراکتورسازی است و استقلال در 

تختی آبادان میهمان صنعت نفت خواهد بود. 
در اولین دیدار هفته  هجدهم لیگ برتر فوتبال ایران دو تیم قعرنشین ماشین سازی 
و صبای قم در ورزشگاه یادگار تبریز و از ساعت ۱4 به مصاف هم خواهند رفت. 
ماشین سازان که در نیم فصل دوم فرهاد کاظمی را روی نیمکت خود می بینند، در 
دو بازی قبلی خود با مربیگری کاظمی یک شکست و یک تساوی داشتند و انگیزه 
زیادی برای شکست دادن رقیب قعرنشین خود و خارج شدن از منطقه سقوط دارند. 
صبا نیز پس از هفت شکست متوالی توانست اولین پیروزی اش را مقابل پیکان در 
قم کسب کند. باید دید جدال این دو تیم انتهای جدولی که نبردی شش امتیازی 

محسوب می شود، به نفع کدام تیم به پایان خواهد رسید.
در دومین دیدار هفته  هجدهم دو تیم پیکان و تراکتورسازی از ساعت ۱5:45 به 
مصاف هم می روند. تراکتورسازان که در هفته  گذشته در تبریز مقابل صنعت نفت 
متوقف شدند و فاصله امتیازی شان با پرسپولیس به چهار امتیاز رسید، انگیزه زیادی 
برای شکست دادن شاگردان مجید جلالی دارند که تا به حال در لیگ شانزدهم در 
خانه مغلوب حریفان نشده است. پیکان نیز هفته  گذشته با یک گل مغلوب تیم رده 
پانزدهمی صبا شد و برای نزدیک کردن خود به صدر نیاز مبرم به سه امتیاز این 

دیدار خانگی دارد.
در آخرین دیدار روز اول استقلال تهران از ساعت ۱۶:45 میهمان صنعت نفت 
آبادان خواهد بود. شاگردان فیروز کریمی هفته  گذشته موفق شدند تراکتورسازی را با 
نتیجه  دو بر دو متوقف کنند. این تیم از زمان نشستن فیروز کریمی بر روی نیمکتش 
نتایج خوبی را کسب کرده است و به دنبال کسب سه امتیاز و  شکست دادن دوباره 

استقلال در لیگ شانزدهم است.
شاگردان منصوریان نیز  که هفته  گذشته در ورزشگاه خالی از تماشاگر آزادی 
مغلوب هم نام اهوازی خود شدند و اختلاف امتیازشان با صدر جدول و رقیب 
سنتی شان به ۱۳ امتیاز رسید، انگیزه زیادی برای پیروزی در این دیدار دارند تا هم 
فاصله خود را با صدر جدول رده بندی کم کنند و هم انتقام شکست دو بر یک مقابل 

صنعت نفت در آزادی را بگیرند.

روزهای عجیب کیمیا علیزاده ایران پس از المپیک؛

در مترو به من می گویند چرا 
پورشه سوار نیستی؟

دختر تاریخ ساز ایران در المپیک از جزئیات روزهای بعد از المپیک خود می 
گوید، روزهایی که در جوایز اهدایی به او بزرگنمایی شده در حالیکه کیمیا همچنان 

با مترو رفت و آمد می کند.
 کیمیا علیزاده، دارنده مدال برنز بازی های المپیک ۲۰۱۶، پس از اینکه از برزیل 
بازگشت، مچ پای چپ خود را به تیغ جراحان سپرد تا از این درد کهنه آسوده شود. 
او حالا سخت تلاش می کند تا مهیای حضور در بیست و سومین دوره مسابقات 
قهرمانی جهان ۲۰۱7 شود و با شرایطی ایده آل، مدال برنز دوره قبلش را که اتفاقا 
اولین مدال گروه بانوان تکواندوکار در پیکارهای جهانی بود به مدال طلا تبدیل کند. 
کیمیای تکواندوی ایران در این چند وقت اخیر روزهای سختی را پشت سر گذاشته 
است بطوریکه پس از هر امتحان مدرسه از کرج به تهران می آمد و بعد از انجام 

فیزیوتراپی بار دیگر به کرج برمی گشت تا برای امتحان بعدی خود آماده شود. 
درس هایی که بعد از بازگشت از المپیک ریو و عمل جراحی، طی یک ماه خوانده 
بود. او در باره اتفاقات پس از المپیک می گوید:»خدا را شکر بالاخره امتحانات تمام 
شد و هم دروس عمومی و هم دروس تخصصی را به خوبی پشت سر گذاشتم و سال 
سوم دبیرستان را هم تمام کردم. حالا باید برای امتحانات سال چهارم آماده شوم.«  
کیمیا خوشحال است که بالاخره روزهای سختی که پیش رویش بود تا حدودی 
تمام شده اما هنوز هم باید تلاش کند تا بتواند انتظارات این روزهای جامعه ورزش 
را برآورده کند:»روزهای عجیبی بود. ساعت ۱۰ صبح امتحان می دادم. به تهران 
می آمدم. فیزیوتراپی و آب درمانی را پیگیری می کردم و بعد دوباره به کرج برمی گشتم 

تا برای امتحان بعدی آماده شوم.« 
کیمیا این روزها بار مسئولیت را برروی دوش خودش بیش از پیش حس می کند 
و برای همین به این زودی ها تسلیم روزهای سختش نمی شود:»می دانم امروز همه 
از کیمیا علیزاده مدال می خواهند. جای کم کاری و خستگی نیست. روزهایی هست 
که می خواهم مثلا یک جلسه فیزیوتراپی را انجام ندهم اما به روند درمانی ام فکر 
می کنم و با خودم می گویم باید طوری تمرین کنم که بعدها حسرت از دست دادن 
جلسات درمانی ام را نخورم.«  او هنوز هم به اشتباهش در المپیک ریو فکر می کند 
و نمی خواهد که اشتباه آن مسابقه بزرگ را بار دیگر تکرار کند. اشتباهی که نام آن 
را ترس از نتیجه گذاشته است:»این روزها تلاشم را دو برابر کرده ام. پیش می روم و 
به خداوند توکل دارم. نمی خواهم مثل المپیک به این فکر کنم که اگر مدال نگیرم 
قرار است چه بلایی سرم بیاورند. می خواهم در شیاپ چانگ از مبارزه ام لذت ببرم. 
تلاش کنم و هرچه دارم بگذارم. دیگر نتیجه دست خداست. هرچه لیاقت تلاشم باشد 
بدست می آورم.«  اما به غیر از زندگی ورزشی، کیمیا در زندگی اجتماعی هم روزهای 
عجیبی را می گذراند. حالا دیگر وقتی با مترو رفت و آمد می کند و نگاه های عجیب 
مردم روی او سنگینی می کند:»چند وقت پیش در مترو دختر کوچولویی سمت 
من آمد و گفت تو واقعی هستی؟ خنده ام گرفته بود که گفت، می دانم کارتون ها 
واقعی نیستند اما تو در تلویزیون بودی و حالا اینجا در مترو روبروی من هستی. تو 
واقعی هستی؟ تو همانی هستی که مدال گرفتی؟ و من می خندیدم و می گفتم بله. 
بعد هم اکثر نفراتی که من را می بینند با تعجب از من می پرسند تو در مترو چه کار 
می کنی؟ تو که باید سوار پورشه شوی و حسابی وضع مالی ات خوب شده است!«  
کیمیا از حرف ها دلخور است. گله می کند و نمی داند چرا این روزها همه درمورد پول 
و پاداش های دریافتی با او صحبت می کنند. اتفاقی که شاید برای ورزشکاران المپیکی 
دیگر، بابت جوایز میلیونی آنها هیچ گاه به چشم نیامده است:»باور کنید من فقط 5۰ 
میلیون از شهردار کرج گرفته ام. استاندار البرز هم یک واحد ۸۰ متری به من داده 
است. لوازم خانگی کن اسپانسر من بود که آنها هم یک پرشیا به من دادند. من از تمام 
کسانیکه به من لطف داشتند، حتی کلامی و یا هرآنچه که از دستشان برمی  آمده و 
انجام دادند، واقعا سپاسگزارم و از آنها قدردانی می کنم، اما نمی دانم چرا انقدر در جوایز 
من بزرگنمایی شده است بطوریکه در ذهن مردم، کیمیا یک شخص پولدار و بدون 
دغدغه باشد!« او دلخور است و می گوید من برای خودم چیزی نمی خواهم. او تنها دل 
نگران کم انگیزه شدن، مربیان قهرمان ساز است:»می دانید دلم می خواهد بگویم این 
رسمش نبود که حتی در مراسم استقبال در کرج، نامی از مربی من که در المپیک 
باعث کسب اولین مدال ایران در گروه بانوان شد، نامی آورده نشود. این نهایت بی 
انصافی است که هیچ نهادی تجلیل از استاد مهرو کمرانی نکرد. مگر نه اینکه ایشان 
اولین مربی هستند که توانستند در گروه بانوان به مدال المپیک برسند؟ نگرانم. نگران 
اینکه دلسرد شدن مربیان، باعث آن شود تا دیگر مدال هایمان تکرار نشود... اگر امثال 
مهرو کمرانی نباشد آیا امثال کیمیا علیزاده به ورزش ایران معرفی می شود؟ البته شاید 
این موضوع در استان البرز رایج است و مابقی مسئولین در استان های دیگر به مربیان 

اهمیت زیادی می دهند و می دانند آنها قهرمان اصلی هستند.«
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سلطانی فر: 

سلامت و امنیت تماشاگران بسیار مهم است و 
باید در اولویت باشد

وزیر ورزش و جوانان گفت: دست اندرکاران و مدیران مجموعه ها، وزارتخانه و شرکت 
توسعه باید سلامت و امنیت تماشاگران و علاقه مندان ورزش را در اولویت برنامه های 

خود قرار بدهند.
مسعود سلطانی فر در صدوهجدهمین جلسه شورای معاونین وزارت ورزش و 
جوانان با اشاره به اهمیت مسئله نظارت در نظام مدیریت گفت: همواره گفته ام نیمی از 
مدیریت مطلوب، پیگیری و نظارت است. وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: وظایف دفتر 
نظارت بر پروژه های عمرانی، نظارت بر پروژه های فعلی و آینده وزارتخانه، پروژه های 

شرکت توسعه و نگهداری و گزارش کیفی و نگهداری مجموعه های ورزشی است.
سلطانی فر توجه به موضوع مقاوم سازی را در اماکنی مشکل دارند مورد توجه قرار 
داد و خاطرنشان کرد: سلامت و امنیت تماشاگران و علاقه مندان ورزش بسیار مهم 
است و دست اندرکاران و مدیران مجموعه ها و وزارتخانه و شرکت توسعه باید آن را در 

اولویت برنامه های خود قرار بدهند.

اسامی محرومان هفته هجدهم لیگ برتر 
فوتبال اعلام شد

کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران اسامی محرومان لیگ برتر در هفته 
هجدهم را اعلام کرد.

 هفته هجدهم از شانزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور 
روزهای یکشنبه و دوشنبه هفته جاری برگزار خواهد شد. اسامی محرومان حضور در 

این هفته به شرح زیر است:
استقلال: لئوناردو پادوانی

استقلال خوزستان: محمد طیبی
سپاهان اصفهان: شجاع خلیل زاده )انضباطی(

پدیده مشهد: محمدرضا ناصحی
پرسپولیس: محسن مسلمان

ماشین سازی تبریز: حبیب گردانی - کاخبر کاکاشویلی
پیکان تهران: ابوالفضل ابراهیمی

فهرست پرسپولیس برای لیگ قهرمانان آسیا 
ارسال شد

فهرست بازیکنان پرسپولیس برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا با تائید مدارک 
آنها از سوی فدراسیون فوتبال زودتر از مهلت اعلام شده برای کنفدراسیون فوتبال 

آسیا ارسال شد.
فهرست بازیکنان پرسپولیس برای حضور در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا از سوی 
فدراسیون فوتبال ایران برای کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال شد. این فهرست طی 
روزهای گذشته همراه با مدارک مورد نظر برای هر بازیکن و مربی طی روزهای 
گذشته برای فدراسیون فوتبال ارسال شده بود. فدراسیون هم پس از بررسی مدارک 
در بخش بین الملل و تائید آنها نسبت به ارسال فهرست و مدارک اقدام کرد. در این 
فهرست نام بازیکنانی چون سروش رفیعی و سامان نریمان جهان که به تازگی به 
جمع سرخپوشان ملحق شده اند نیز حضور دارند. گفتنی است؛ تیم فوتبال پرسپولیس 
در فاصله یک هفته به اولین بازی خود در لیگ قهرمانان، می تواند نسبت به اضافه 

کردن پنج نام جدید به فهرست اقدام نماید.

تیموریان:

 استقلال می تواند پلی برای بازگشتم
 به تیم ملی باشد

هافبک میانی جدید استقلال می گوید این تیم می تواند پلی برای بازگشتش به تیم  
 ملی فوتبال ایران باشد. آندرانیک تیموریان با حضور در هیات فوتبال تهران قراردادش 
را به صورت رسمی با استقلال امضا کرد. او بعد از امضای قراردادش به خبرنگاران 
گفت : خیلی خوشحالم به استقلال برگشته ام. امیدوارم که بتوانیم در این تیم نتایج 
خوبی را بگیریم و استقلال را در جایگاه بالاتری قرار دهیم. جایگاهی که استحقاقش را 
دارد. او درباره بازگشتش به این تیم بیان  کرد: من در اول فصل تصمیم گرفتم به تیم 
ماشین سازی بروم،  ولی در نیم فصل آقای منصوریان و کادرفنی اش از من خواستند 
که به این تیم بیایم و من هم از ماشین سازی جدا شدم و به استقلال پیوستم. چون 
می خواهم برای این تیم بازی کنم. تیموریان در پاسخ به این سوال که وضعیت 
بدنی اش چگونه است، گفت : من تمرین می کنم. مقابل فولاد هم برای ماشین سازی 
بازی کرده ام و کاملا سالم هستم. وی در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا استقلال 
می تواند پلی باشد برای رسیدن دوباره او به تیم   ملی، عنوان کرد: ۱۰۰ درصد می تواند 
این اتفاق رخ دهد. من در استقلال خاطرات خوبی را پشت سر گذاشته ام و امیدوارم 

که بتوانیم با نتایج خوبی که می گیریم دل هواداران را شاد کنیم.

حاج محمدی قراردادش را یکطرفه فسخ کرد 
مدافع استقلال قرارداد خود را به صورت یکطرفه با استقلال فسخ کرد.

 بعد از اینکه امین حاج محمدی موفق نشد در مذاکره با مسئولان باشگاه استقلال 
رضایتنامه خود را دریافت کند، امروز با حضور در هیات فوتبال استان تهران قرارداد 
خود را به صورت یکطرفه فسخ کرد. حاج محمدی بعد از فسخ قرارداد با استقلال 

احتمالا امروز قرارداد خود را با ماشین سازی ثبت خواهد کرد.

گلزنی پژمان منتظری در دیدار الاهلی با 
العربی قطر

مدافع ایرانی تیم الاهلی قطر در دیدار امروز تیمش موفق به گلزنی شد.
 هفته هفدهم لیگ ستارگان قطر در حالی برگزار شد که در یکی از مسابقات امروز، 

تیم الاهلی با پژمان منتظری مدافع ایرانی خود به مصاف العربی قطر رفته است.
نیمه نخست این بازی با سه گل به سود الاهلی خاتمه یافت. پژمان منتظری در 

دقیقه ۱5 و با یک ضربه سر موفق شد گل دوم الاهلی را به ثمر برساند.

 می خواهیم جپاروف اول با فوتبال ایران آشنا شود و بعد بازی کند

منصوریان: در بازی رفت مثل بایرن مونیخ باختیم
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: هدف ما این است که ابتدا 

جپاروف را با فوتبال ایران آشنا کنیم و سپس به او بازی بدهیم.
علیرضا منصوریان در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
صنعت نفت آبادان در هفته هجدهم لیگ برتر اظهار داشت: پیش 
از صحبت هایم باید به بازماندگان آتش نشان ها و مردمی که همراه 
آتش نشان ها در حادثه پلاسکو جان شان را از دست دادند، تسلیت 
بگویم. بیشتر همشهری های پدرم آتش نشان هستند و با اینکه 
می دانستند ساختمان در حال فرو ریختن است، سعی کردند به 

کسبه و مردم کمک کنند.
مردمآبادانوانزلیبافوتبالزندگیمیکنند

وی افزود: در صحبت  هایم گفته بودم که مردم آبادان و انزلی با 
فوتبال زندگی می کنند. اینجا در شعرهای خودشان می گویند آبادان 
برزیلیته و می دانم حساسیت در این شهر بالاست. پس از سال ۸۶ 

این برای نخستین بار است که به آبادان می آیم.
بازیکردنباتیمهایکریمیسختاست

سرمربی تیم فوتبال استقلال همچنین خاطر نشان کرد: فردا با 
تیمی بازی داریم که فیروز کریمی را دارد و بازی کردن با تیم های 
کریمی سخت است. ما در همه استادیوم های ایران هوادار داریم، اما 
فکر کنم فردا همه ورزشگاه به رنگ زرد در بیاید. در اینجا همان طور 
که گفتم شعاری دارند که می گویند آبادان برزیلیته و برخی مواقع 

هم اعتقاد دارند که برزیل آبادانه.
بازیرفتمابرابرصنعتنفتآبادان،ماننددیداربایرن

مونیخ-منچستریونایتدبود
منصوریان با اشاره به شکست بازی دور رفت تیمش مقابل نفت 
آبادان خاطرنشان کرد: بازی رفت یک طرفه بود. ما تصور می کردیم 
بازی تمام شده، اما در دو سه دقیقه نتیجه تغییر کرد. اتفاقی که 
در فینال جام باشگاه های اروپا بین منچستر یونایتد و بایرن مونیخ 

افتاد. به اندازه کافی در تهران تنبیه شده ایم و دیگر نمی خواهیم 
اشتباه کنیم.

میخواهیمجپاروفاولبافوتبالایرانآشناشودوبعد
بازیکند

وی در پاسخ به این پرسش که چه زمانی از خریدهای جدیدش 
استفاده خواهد کرد، گفت: برای بازی فردا هرایر مگویان را در اختیار 

نداریم و جپاروف و تیموریان هم در این دیدار حضور نخواهند 
داشت. هدف ما این است که ابتدا جپاروف را با فوتبال ایران آشنا 
کنیم و سپس به او بازی بدهیم. اگر آندرانیک تیموریان هم 4۸ 
ساعت زودتر کارش انجام می شد، شاید به این بازی می رسید، اما 

کار با او را در تهران آغاز خواهیم کرد.
زمینتمرینیخوبینداریم

وی با انتقاد از وضعیت تمرینی تیمش اظهار داشت: ما در این 
مدت زمین خوبی نداشتیم. یعقوب کریمی به خاطر همین مسئله از 

ناحیه مچ پا دچار آسیب دیدگی شد.
هنوزبرایرسیدنبهبالایجدولامیدداریم

سرمربی تیم فوتبال استقلال در خصوص نقل وانتقالات این تیم 
تصریح کرد: زیاد تغییرات نداشتیم. اول فصل به اندازه کافی دست 
به تغییرات زدیم و چند بازیکن جوان به ترکیب تیم اضافه شدند. 
الان هم نمی توان با توجه به اینکه زمانی نداریم، تغییرات بدهیم، 
چرا که فرصت دیگری برای تنبیه شدن نداریم. باید به نظرم شرایط 
جدول هم به گونه ای است که هنوز برای رسیدن به بالای جدول 

امید داریم.
برزایصبروخودشرابهکادرفنیتحمیلکرد

منصوریان در مورد اینکه آیا از عملکرد کاوه رضایی رضایت ندارد 
که به دنبال جذب سجاد شهباززاده است، گفت: یکی از بازیکنان 
تأثیرگذار ما کاوه رضایی بوده و او خیلی برای تیم زحمت می کشد. 
کاوه بازیکنی است که تیم را از پایین به بالا هدایت می کند. در کنار 
او علی قربانی و بهنام برزای هم زحمت می کشند. برزای آنقدر صبر 
کرد تا خودش را به کادر فنی تحمیل کند. این بازیکن سعی نکرد 

جنگ میانه میدان را به علی قربانی و محسن کریمی واگذار کند.
اگربهعقببرگردیمبازهمرضاییوقربانیرامیخریم

»هر زمان که سجاد شهباززاده را به خدمت گرفتیم، در مورد او 
صحبت خواهیم کرد«. وی افزود: اگر به خرداد ماه بازگردیم، باز هم 
یکی از خریدهای ما کاوه رضایی و علی قربانی خواهند بود. کاوه 
عملکرد فوق العاده ای داشته و قربانی هم به عنوان بازیکنی که سال 
اول است پیراهن استقلال را برتن کرده، هر زمان که به زمین رفته، 
عملکرد خوبی داشته است. برزای هم وقتی به خوزستان می آید، 

انرژی دیگری می گیرد.

گلر پرسپولیسی ها با بسته نگه داشتن دروازه خود در 
بازی های اخیر، توانست اختلاف خود را با دروازه بان های 
دیگر بیشتر کند، این در حالیست که دو دروازه بان ملی 

پوش نیز سایه به سایه او حرکت می کنند.
 سه گلر ملی پوش فوتبال ایران این روزها در صدر 
بیرانوند،  برتر قرار دارند.  بان های لیگ  بهترین دروازه 
مظاهری و اخباری در حال حاضر بهترین آمار بین سایر 

گلرهای حاضر در لیگ برتر را از آن خود کرده اند.
با بررسی عملکردهای دروازه بان های لیگ شانزدهم 

همراه "ورزش سه" باشید:
اول-علیرضابیرانوند،پرسپولیس

بیرانوند که در 9 دیدار ابتدای فصل توانست عملکرد 
خوبی از خود به جا بگذارد پس از طی دوران مصدومیت 
نیز توانست به روند خوب خود ادامه دهد و فاصله خود را 
با دیگر رقبا بیشتر کند، دروازه بان پرسپولیسی ها در ۱۳ 
دیداری که برای این تیم به میدان رفته توانسته 9 بار کلین 
شیت کند و بیشترین زمان بسته نگه داشتن دروازه را به 

نام خود بزند. او با عملکرد فوق العاده خود توانست میانگین 
زمانی باز شدن به ۳۶۰ دقیقه برساند.
دوم-رشیدمظاهری،ذوبآهن

گلر ملی پوش ذوبی ها توانسته بازی به بازی خود 
را به صدر جدول برساند، او در ۱5 دیداری که برای 
اصفهانی ها به میدان رفته 9 بار دروازه خود را باز شده 
دید و در ۸ بازی نیز موفق به کلین شیت شده است، 
مظاهری که در اردوی اخیر تیم ملی در دبی نیز حضور 
داشت به طور میانگین هر ۱5۰ دقیقه اسیر مهاجمان 

حریف می شود.
دوم-محمدرضااخباری،تراکتورسازی

دیگر دروازه بان ملی پوش فوتبال ایران در صورت حفظ 
دروازه خود در بازی اخیر می توانست به تنهایی در رده دوم 
بهترین دروازه بان ها قرار بگیرد، اخباری که یکی از معدود 
دروازه بان هایی است که در تمام بازی های لیگ شانزدهم 
حضور داشت در ۸ بازی دروازه خود را بسته نگه داشت و 
۱۲ بار نیز اسیر مهاجمان حریف شده است، او یک بار نیز 

توانسته ضربه پنالتی حریف را مهار کند. معدل زمانی باز 
شدن دروازه اخباری ۱۲7 دقیقه است.

سوم-وحیدطالبلو،فولادخوزستان
دروازه بان فولادی ها که ۱۲ بازی پیش به عضویت این 
تیم درآمد و در بازی های این تیم حضور یافت توانسته آمار 
خوبی از خود به جا بگذارد، طالب لو در نیمی از این بازی 
ها، کلین شیت کرد و تاکنون ۶ بار موفق شده دروازه خود 
را بسته نگه دارد، طالب لو که در بازی اخیر سه بار مغلوب 
حریف شد در دیدارهایی که برای فولادی ها به میدان 
رفته ۱۱ بار دروازه خود را باز شده دید تا میانگین زمانی باز 

شدن دروازه خود را 9۸ دقیقه ثبت کند.
چهارم-فرناندودهخسوس،گسترشفولاد

بهترین دروازه بان فصل قبل لیگ برتر در بازی های لیگ 
شانزدهم نتوانسته درخشش قبل را داشته باشد، خسوس 
که سابقه اخراج در یکی از بازی های گسترشی ها را در 
کارنامه خود دارد در ۱5 دیداری که برای تیمش به میدان 
رفته ۱۱ بار دروازه خود را باز شده دید و ۶ بار نیز اقدام 
به کلین شیت کرد، معدل زمانی باز شدن دروازه این گلر 

۱۲۲ دقیقه است.
مواردویژه-محسنفروزان،سیدحسینحسینی

محسن فروزان از آغاز دور برگشت رقابت های لیگ برتر 
به عنوان دروازه بان تیم صبا در رقابت های لیگ حضور 
یافته و توانسته اولین بازی را برای این تیم با کلین شیت 
پشت سر بگذارد، او به دلیل تعداد بازی های کمی که در 

لیگ داشته هنوز به جدول اصلی وارد نشده است.
سیدحسین حسینی نیز این روزها به عنوان دروازه بان 
اول استقلالی ها در بازی های این تیم حضور می یابد اما 
به دلیل تعداد بازی های کمی که برای این تیم در میدان 
حضور داشته هنوز نتوانسته جای رحمتی را در جدول 

اصلی بگیرد.
حامد لک پس از جدایی از صبا از آغاز دور برگشت رقابت 
های لیگ با تیم سایپا به میدان می رود، او تنها دروازه بانی 
است که اقدام به تغییر تیم خود کرده و برای هر دو تیم 

بازی کرده است.

 بررسی عملکرد دروازه بان های حاضر در لیگ شانزدهم

بیرانوند، مظاهری و اخباری در صدر بهترین ها

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تمایلی به حفظ بازیکنان اوکراینی تیمش ندارد.
برانکو ایوانکوویچ جهت تکمیل لیست نفرات تیمش برای حضور در لیگ قهرمانان 
آسیا قصد جذب بازیکنان جدید در پست دفاع میانی، دفاع چپ و مهاجم را دارد، اما 
برای اینکه این خواسته خود را عملی کند با مشکلی به نام حضور بازیکنان بی کیفیت 

اوکراینی در جمع سرخپوشان مواجه است.
الکساندر پریمیوف و پلی یانسکی در ابتدای فصل با سر وصدای زیادی به پرسپولیس 
آمدند و هر چه از فصل گذشت هواداران این تیم بهتر متوجه شدند که چه افرادی این 
بازیکنان بی کیفیت را به تیم شان آوردند، نفراتی که نه تنها از نظر فنی کارایی برای 
برانکو و تیمش نداشتند بلکه حواشی زیادی هم برای این تیم به وجود آوردند. در حال 
حاضر که برانکو قصد دارد تیمش را برای قهرمانی در لیگ و آسیا تقویت کند، او دیگر 

تحمل حضور دو بازیکن اوکراینی را در جمع سرخپوشان ندارد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس برای خالی کردن لیست بزرگسالان تیمش از 
مسئولان باشگاه پرسپولیس خواسته به هر شکلی که هست شرایط را برای جدایی 
بازیکنان اوکراینی از تیمش فراهم کند تا بتواند جایگزین های مناسبی را برای آنها 
بیاورد. باید دید این خواسته برانکو اجرا خواهد شد یا نه. از این جهت که بازیکنان 

اوکراینی توسط همان فردی که پرسپولیسی شدند مورد حمایت قرار دارند.
اوکراینی ها در صورت ماندن در پرسپولیس هم جایی در اندیشه های برانکو نخواهند 

داشت.
مورد دیگر اینکه باشگاه پرسپولیس اخیراً لیست تکمیلی خود را برای کنفدراسیون 
آسیا جهت حضور در لیگ قهرمانان آسیا ارسال کرد و عدم معرفی چنین لیستی از 
سوی باشگاه پرطرفدار تهرانی این شائبه را ایجاد کرده که پریمیوف و پلی یانسکی 

نام شان از لیست ارسالی سرخپوشان به کنفدراسیون آسیا خارج شده است.

 کاپیتان تیم فوتبال صبای قم گفت: دوست داشتم با 
پیراهن استقلال خداحافظی کنم اما ظاهرا قسمت این 

است که با پیراهن صبا به فوتبالم پایان بدهم.
در  روزه اش  چند  غیبت  در خصوص  عنایتی  رضا 
تمرینات صبا گفت: من در کلاس های مربیگری حضور 
داشتم و با هماهنگی کادر فنی در این کلاس ها شرکت 

کردم اما تیم را در سفر به تبریز همراهی خواهم کرد. 
اینکه آیا در صبا ماندنی است یا  وی در خصوص 
رفتنی، گفت: من دوست داشتم در شهر خودم مشهد 
از فوتبال خداحافظی کنم ولی در ابتدای فصل اتفاقاتی 
افتاد که نتوانستم در آنجا باشم. از خداداد عزیزی هم 
ممنونم که این لطف را در حق من کرد اما واقعا الان 
چیزی دست من نیست و نمی توانم کاری انجام دهم. تا 

الان که با شما صحبت می کنم باشگاه با انتقال من به 
مشهد مخالفت کرده است.

عنایتی تاکید کرد: بعد از اینکه نشد در استقلال از 
فوتبال خداحافظی کنم در مشهد هم فعلا این اتفاق 
نیفتاده و مثل اینکه قسمت این است که در صبا از 

فوتبال خداحافظی کنم.
صبای  شرایط  آخرین  خصوص  در  پایان  در  وی 
که  گرفته ایم  بازیکنان خوبی  گفت: خوشبختانه  قم 
برد. عمران زاده و  بالا خواهند  را  ما  تیمی  شخصیت 
فروزان به ما اضافه شدند و مطمئنم می توانند به صبا 
کمک کنند. بعد از برد پیکان و پیغامی که استاندار به 
بازیکنان داد روحیه تیمی مان بیشتر شده و امیدوارم این 

روند را حفظ کنیم.

استقلالی ها به دلیل پرداخت نکردن بخشی از بدهی هایشان نمی توانند از تیموریان و 
جپارف استفاده کنند.

 آندرانیک تیموریان هافبک میانی استقلال امروز بعد از توافق با این تیم رسما قراردادش 
را در هیات فوتبال تهران ثبت کرد. با این حال به نظر می رسد یک مانع برای بازی کردن او 
وجود داشته باشد. البته این مانع به او مربوط نیست و مشکل از سمت استقلالی ها است.

همانطور که قبلا اعلام شده بود، استقلالی ها به همراه چند باشگاه دیگر باید بخشی 
از بدهی های خود را پرداخت کنند تا بتوانند قرارداد بازیکنان جدید را ثبت کنند. ظاهرا 
استقلالی ها هنوز نتوانسته اند بخشی از بدهی های خود را پرداخت کنند و به همین دلیل 
احتمالا کارت بازی این بازیکن صادر نمی شود. هرچند تا بازی هفته نوزدهم استقلالی ها 
که برابر پیکان است، مطمئنا مسئولان استقلال برای حل این مشکل دست به کار 
می شوند. مشکل دوم استقلالی ها مربوط به جپارف است. این بازیکن ازبکستانی نمی تواند 

به دلیل پر بودن لیست استقلالی ها وارد لیست این تیم شود. از استقلال آرش افشین و 
بختیار رحمانی جدا شده اند و به جای آنها چشمی و تیموریان به لیست اضافه شده اند. 
برای اضافه شدن جپارف نیاز به خروج یک نام دیگر است. این نام احتمالا امین حاج 
محمدی است که ظاهرا با ماشین سازی به توافقاتی هم رسیده ولی مشخص نیست که آیا 

او براحتی از این تیم جدا می شود یا نه.
 ظاهرا حاج محمدی به دنبال ماندن در استقلال است و از طرفی این پیشنهاد را داده 
که بخش بزرگی از مطالباتش را بگیرد و سپس جدا شود. با این حال مذاکرات اطرافیان 
حاج محمدی با افتخاری تاکنون نتیجه خاصی نداشته و البته صحبت مدیرعامل استقلال 
بر اساس اظهارات منصوریان است که چون استقلال به حاج محمدی نیاز ندارد، بهتر است 
این بازیکن جدا شود و همچنین با توجه به وضعیت مالی آبی ها، بهتر است در این زمینه 

توافقاتی صورت بگیرد.

 درخواست برانکو؛ اوکراینی ها را رد کنید!

عنایتی:

شاید قسمت این است که با پیراهن صبا از فوتبال خداحافظی کنم

مشکل جدید برای آبی ها

 تیموریان و جپارف فعلا نمی توانند بازی کنند



5 علمی و سلامت 

چرا موها نازک می شوند؟
به طور کلی موهای بدن خیلی ضخیم نیستند، مگر اینکه بخواهیم موهای سر را 
در نظر بگیریم. اما زمانی که کاهش قابل ملاحظه ای در ضخامت موهای بدن ایجاد 
شود، ممکن است یک مشکل اساسی در بدن وجود داشته باشد که باید از آن مطلع 

شوید. در اینجا علل نازک شدن موها را می گوییم.
بدنتانتحتفشارزیادیاست

نازک شدن موها می تواند ناشی از استرس باشد و یا اینکه به دلیل قرار گرفتن بدن 
تحت فشار بیماری رخ دهد و این امر معمولا دست به دست کاهش وزن می دهد. 
گاهی اوقات افرادی که رژیم غذایی شان را محدود می کنند و یا وزن قابل توجهی از 

دست می دهند، بیمار شده و موهای بدن شان نازک می شود.
این اتفاق می تواند پس از جراحی های بزرگ و یا زایمان نیز رخ دهد و به دنبال آن 
ریزش مو بعد از ۳ تا ۶ هفته شروع شود. اگر شما بتوانید از عوامل استرس زا اجتناب 

کنید، در نهایت مشکل حل می شود.
شمادرحالگذراندنمراحلشیمیدرمانیهستید

هدف از شیمی درمانی ، تاثیر بر روی سلول های سرطانی است که به سرعت در 
حال تقسیم اند. اما این روش درمانی بر روی تقسیم فولیکول های مو نیز تاثیر می 

گذارد. 
بنابراین نه تنها موهای سر، بلکه موهای سایر بخش های بدن از جمله ابرو، مژه و 
دیگر موهای بدن نازک شده و در نهایت می ریزند. به طور معمول، موها چند هفته 

پس از پایان درمان شیمی درمانی شروع به رشد می کنند.
استروژنبدنتانکماست

در دوران بارداری سطح استروژن بالا، موهای زنان را ضخیم تر می کند، به طوریکه 
در همان زمان احتمالا موهای بدن قابل مشاهده تر است. پس از این دوران، کاهش 

هورمون استروژن موجب می شود موها کمتر و نازک تر شوند.
سطح استروژن در دوران یائسگی نیز کاهش پیدا می کند. بنابراین اگر شما در حال 
نزدیک شدن به این دوران هستید، احتمالا متوجه شده اید که کمتر نیاز به زدن موها 
دارید. اما اگر شما جوان هستید و استروژن بدن تان کم است، ممکن است پزشک به 

شما قرص جلوگیری از بارداری دهد تا سطح این هورمون بهبود یابد.
آندروژنبدنتانزیاداست

در برخی از زنان، ریزش مو با حضور آندروژن یا هورمون های مردانه ایجاد می شود. 
این مسئله ممکن است ارثی و یا ناشی از کیست تخمدان، بارداری و یائسگی باشد. 
مصرف قرص های ضد بارداری ممکن است برای درمان کمک کننده باشد، و یا 

ممکن است شما نیاز به یک داروی مسدود کننده ی آندروژن پیدا کنید.
برنامهغذاییتانبداست

وقتی سطح هورمون های بدن تان را تعدیل کردید، اما هنوز هم مشکل نازکی و 
ریزش مو را داشتید، مشکل از کمبود تغذیه ای است. فریتین، که نوعی پروتئین 
است و به بدن در ذخیره ی آهن کمک می کند، یک ماده ی معدنی کلیدی در 
این فرآیند است. اگر سطح این ماده ی معدنی کم باشد، تیروئید نمی تواند عملکرد 
درستی داشته باشد و اگر تیروئید خوب کار نکند، موها از دست می روند. اگر آزمایش 
خون نشان می دهد که سطح فریتین تان پایین است، ممکن است نیاز به مکمل 

آهن داشته باشید.
یکمشکلپوستیدارید

بیماری های پوستی مختلفی می توانند منجر به پوسته پوسته شدن و ریزش 
موهای بدن به ویژه موهای سر شوند. برای مثال بیماری آلوپسی آره آتا، یک بیماری 
خودایمنی است که  به فولیکول های مو حمله می کند. متخصص پوست می تواند 

درمان درست را به شما بگوید.
سنتانافزایشپیداکردهاست

با افزایش سن، موهای کل بدن نازک و کم تراکم می شوند. "تراکم موها و میزان 
رشد موها با افزایش سن کاهش می یابد." اگر والدین و یا پدربزرگ و مادربزرگ 
تان این مسئله را تجربه کرده اند، شما نیز به احتمال زیاد به همان سرنوشت دچار 

خواهید شد.
 از دست دادن موی دست ها و پاها مشکل جدی به حساب نمی آید، اما ریزش 
موهای سر بسیار آزاردهنده است. با پزشک پوست گفتگو کنید. داروی ماینوکسیدیل 

موضعی ممکن است کمک کند.

 

اختراع یکی از دانشجویان دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی جهت اصلاح ناهنجاری 
ها )دفورمیتی( پا در سازمان پتنت آمریکا به ثبت رسید.

 اختراع عاطفه ابوترابی دانشجوی دکتری تخصصی ارتوز و پروتز دانشگاه علوم بهزیستی 
و توانبخشی در سازمان پتنت آمریکا به ثبت رسیده است.

ابوترابی اختراع خود با عنوان Cushioned Stabilization Sock and Method را به 
ثبت بین المللی کشور آمریکا رسانده است. این اختراع پیش از این در سازمان کل 

اختراعات کشور به ثبت رسیده و هم اکنون موفق به ثبت بین المللی شده است.
اختراع مذکور شامل طراحی و ساخت استاکینت طبی است که لایه داخلی آن کفی 
ثبات دهنده و انعطاف پذیری است و جهت اصلاح دفورمیتی های پا کار گذاشته شده 

است.
این اختراع می تواند در کودکان با مشکلات در ناحیه پا که از پوشیدن کفش طبی و 
ارتوزهای پا سرباز می زنند و حتی در افراد بزرگسال همزمان با پوشاندن کفش و یا در 

محیط خانه مورد استفاده قرار گیرد.

اختراع »کفی پا برای اصلاح ناهنجاری«
ناوگان  ثبت بین المللی شد ملی  شبکه  اعضای  فناورانه  همکاری های 

تحقیقاتی ایران با دانشگاه هامبورگ آلمان آغاز شد.
المللی ستاد  بین  فعالیتهای  توسعه  راستای  در   
توسعه فناوری دریایی معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، همکاری های فناورانه بین اعضای شبکه 
ملی ناوگان تحقیقاتی ایران با دانشگاه هامبورگ آلمان و 

موسسه تحقیقاتی ماکس پلانک آغاز شد. 
ناوگان  ملی  شبکه  اعضای  تخصصی  نشست  در 
تحقیقات دریایی ایران و هیاتی از آلمان متشکل از 
دانشگاه هامبورگ و موسسه تحقیقاتی ماکس پلانک، 
بررسی توانمندی ها و افزایش همکاری های فناورانه در 
حوزه اقیانوس شناسی و علوم دریایی مورد بررسی و 

ارزیابی قرار گرفت.  
در این نشست بخش های مختلف ستاد توسعه 
فناوری و صنایع دانش بنیان دریایی معرفی و اهداف 
آن بازگو شد، سپس نمایندگان شبکه ملی ناوگان 
تحقیقاتی  از سازمان های، موسسه تحقیقاتی علوم 

شیلات، پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و سازمان 
زمین  سازمان  برداری،  نقش  سازمان  جغرافیایی، 
شناسی هریک توانمندی ها و فعالیت های خود را در  
ارائه کردند.  همچنین در بخش دیگری از این نشست،  
گروه آلمانی به معرفی مهم ترین دستاورد ها و پروژه 
های انجام گرفته خود با کشورهای دیگر همچون چین 
و ویتنام پرداخت و پیشنهادات خود را در خصوص 

همکاری های مشترک بیان کردند. 
از جمله این پیشنهادات میتوان به مطالعات بهره 
برداری از انرژی بادهای فراساحلی، مطالعات اقیانوس 
اثر  ایران و  شناسی و تغییرات اکوسیستم دریاهای 
تغیرات آب و هوایی بر اقلیم سواحل و دریاهای ایران 
نام برد. در پایان این نشست، محمد سعید سیف، دبیر 
ستاد دریایی با تاکید بر ظرفیت سازمان ها و ارگان های 
ایرانی گفت: می توان از تجارب این گروه آلمانی برای 
بهره برداری بهتر از زیرساخت ها و دانش سازمان های 

ایرانی  استفاده کرد.

همکاری  فناورانه ناوگان تحقیقاتی ایران با دانشگاه هامبورگ آلمان

یک بازوی روباتیک نرم ساخته شده از سیلیکون، به بهبود تپش قلب بیماران مبتلا 
به نارسایی های قلبی کمک می کند.

 این اختراع برای میلیون ها انسانی که از نارسایی قلبی و بیماری های دیگر قلبی 
 VAD رنج می برند خبر خوشی است. بازوی روباتیک که »دستگاه کمکی بطن« یا
نامیده می شود سبب می شود قلب بیمار بدون ایجاد شدن لخته یا به وجود آمدن 

مشکلات در خونرسانی، به تپش ادامه دهد.
تحقیق درباره ساخت این بازوی روباتیک در دانشگاه هاروارد و بیمارستان کودکان 
بوستن انجام شده است. الن روچ مدیر پروژه می گوید: این بازوی روباتیک از بافت 
های نرمی مانند سیلیکون ساخته شده و با پیچیدن به دورقلب، آن را به طور کامل 

دربر می گیرد. به این ترتیب به بخشی از عضو تپنده بدن انسان تبدیل می شود.
بازوی روباتیک با این کار نوعی پشتیبانی گردش خون را برای قلب هایی فراهم 
می کند که به درستی کار نمی کنند. در این حالت جریان خون از طریق این بازوی 

روباتیک مدیریت می شود.
 این بازوی جدید با نمونه های قبلی متفاوت است زیرا آنها برای کمک به تپش 

بهتر قلب در گردش خون اختلال ایجاد می کردند.  

بازوی روباتیک به کمک بیماران قلبی می آید

تغییراتی برای بهبود گردش خون در پاها

سلامت گردش خون کلید سلامت بدن و کیفیت زندگی 
بالا است. سیستم گردش خون را مانند یک جاده بسیار 
منظم در داخل بدن تصور کنید که از بی نهایت رگ 
تشکیل شده است. در این جاده اکسیژن و مواد مغذی 

رد و بدل می شود. 
اگر در مسیر مشکلی پیش بیاید رگ ها سفت شده و با 
تشکیل کوچک ترین لخته ای جریان خون مختل می شود 
و سلامتی به خطر می افتد. یکی از مشکلاتی که در این 
جاده بروز می کند و شایع است بیماری عروقی محیطی 
است. در این نوع بیماری آسیب های وارده به رگ ها و 
انسدادهای به وجود آمده در رگ هایی که از قلب دورتر 
هستند بروز می کند و مشکلاتی مانند رگ های واریسی 
به وجود می آید که باید از بروز آن پیشگیری کرد. در این 
مطلب چند توصیه غذایی داریم تا بتوانید از بروز چنین 
مشکلاتی در پاها پیشگیری کنید. لطفاً با ما همراه باشید.
ازهمینامروزمراقبسلامترگهایتانباشید

شما در طول روز چند ساعت را در حالت نشسته به سر 
می برید؟ خیلی از ما به واسطه شغلمان مجبور هستیم که 
ساعات طولانی را روی صندلی بنشینیم و کار کنیم. در این 
صورت لازم است که در ساعات غیراداری نباید بی تحرک 
باشید. در این مواقع باید از نشستن زیاد خودداری کنید تا 
قلبتان به تحرک وادار شود. بی تحرکی، رژیم های غذایی 
نادرست، چاقی و عوامل ژنتیکی از جمله عوامل مؤثر در 
بروز اختلال جریان خون در پاها و بروز رگ های واریسی 

محسوب می شوند. 
اگر از التهاب ورید یا دیگر بیماری های عروقی رنج می 
برید باید به متخصص مراجعه کنید تا از بروز ترومبوزهای 
احتمالی پیشگیری شود. خبر خوب این است که می توان 
در صورت داشتن زمینه های ژنتیکی، رگ های عنکبوتی یا 
واریس های جزئی با رعایت اصولی کیفیت زندگی را ارتقا 
داد و از بروز یا تشدید آن ها جلوگیری کرد. کافی است در 

زندگی و رژیم غذایی تان تغییراتی ایجاد کنید.
برایصبحانهآبگوجهفرنگیبنوشید

دانه های گوجه فرنگی خواص ضدانعقادی دارند و به 
همین دلیل نیز باعث بهبود جریان خون در رگ ها می 
شوند. برای بهره مندی از خواص بی نظیر گوجه فرنگی 
می توانید به مدت چند دقیقه یک برش گوجه فرنگی 
را به طور موضعی روی واریس ها و رگ های عنکبوتی 
قرار دهید. زمانی که احساس سوزش یا خارش داشتید 

پوستتان را با آب سرد شستشو دهید.
علاوه بر این لازم است که روزتان را با نوشیدن یک لیوان 
آب گوجه فرنگی طبیعی و خانگی شروع کنید. هیچ چیز 
مانند این نوشیدنی نمی تواند جریان خون را تحریک و 
فعال کند. فراموش نکنید که گوجه فرنگی کالری بسیار 
اندکی دارد. این ماده غذایی مفید همچنین ادرارآور است 
و باعث فعال شدن سوخت و ساز بدن برای چربی سوزی 
می شود. آب گوجه فرنگی طبیعی به کاهش مایعات اضافه 
بدن و دفع سمومی که التهاب و ورم ایجاد می کنند کمک 
کرده و احساس خستگی و سنگینی در پاها را از بین می 

برد.
آلوئه ورا و عسل برای بهبود جریان خون و تسکین درد

برای مراقبت از سلامت عروق می توانید به سراغ دو ماده 
غذایی فوق العاده بروید. آلوئه ورا و عسل ترکیبی به دست 
می دهند که برای کاهش التهاب واریس ها مؤثر عمل 
می کند. مصرف این ترکیب باعث تحریک بازگشت خون 
و مقابله با احساس درد و ادم )ورم( در پاها می شود. برای 
تهیه این ترکیب نیاز به یک قاشق غذاخوری عسل، یک 
قاشق )۱5 گرم( ژل آلوئه ورا و یک لیوان ۲۰۰ میلی لیتری 
آب نیاز دارید. کافی است آب را گرم کنید و زمانی که به 
جوش آمد آلوئه ورا و عسل را به آن اضافه کنید. مواد را هم 

بزنید و هر روز بعد از یک وعده اصلی میل کنید.
بهرژیمیسرشارازفیبرسلامکنید

برای تحریک جریان خون در بدن و پاها لازم است که 
تغییراتی در برنامه غذایی تان بدهید. داشتن یک رژیم 
غذایی سرشار از فیبر، میوه ها، سبزیجات و غلات برای 
مراقبت از رگ ها لازم و ضروری است. در عین حال لازم 
است که مصرف نمک را کاهش دهید تا احتباس آب و ورم 
بدنتان کاهش پیدا کند. برای دریافت فیبر بیشتر توصیه 
می شود دانه هایی مانند تخم شربتی، تخمه آفتاب گردان، 
غلاتی مانند جوی دو سر، گندم سیاه، نان جو، پاستاهای 
تهیه شده از آرد کامل، سبزیجاتی مانند مارچوبه، کدو، 
چغندر، آرتیشو، بروکلی، عدس، میوه های خشک، پسته، 
گردو، میوه هایی مانند سیب، آناناس، توت فرنگی و غیره 

را افزایش دهید.
چندتوصیهکلیبرایبهبودجریانخوندرپاها

* توصیه می کنیم هر روز صبح و شب پاها و پشت ساق 
پایتان را آب سرد بگیرید. با این کار باعث تسریع جریان 
خون می شوید. برای این کار می توانید آب ولرم با دمای 
۳۶ تا ۳۸ درجه را به مدت 5 تا ۶ ثانیه روی پاهایتان 
بگیرید. سپس به مدت ۶ ثانیه دیگر آب سرد روی پاها 

بگیرید.
*توصیهدیگربرایبهبودجریانخوندراین
نواحیخودداری از بی تحرکی و خانه نشینی است. علاوه 
بر این لازم است که در حین خوابیدن در وضعیتی باشید 
که پاهایتان اندکی بلندتر قرار گیرد. اگر در محل کارتان 
ساعت ها روی صندلی می نشینید هر از گاهی از جایتان 
بلند شوید و پاهایتان را تکان دهید. در موقع خوابیدن 
بالش کوچکی زیر پاهایتان قرار دهید. کافی است که 

پاهایتان ۱5 سانتی متر از سرتان بالاتر قرار گیرد.
* در نهایت اینکه باید بدانید در صورت التهاب شدید 
رگ ها و واریس های متورم و دردناک تنها راه باقیمانده 
جراحی است. با این حال می شود با رعایت این اصول ساده 

نیز از بروز این اختلالات پیشگیری کرد.

چرا دندانها »لق« می شوند 

 ویژگی  مسواک خوب 
یک متخصص دندانپزشک با اشاره به چگونگی و شرایط پیوند لثه به ویژگی  مسواک 
خوب پرداخت و گفت: برخی از افراد به دلیل بی توجهی به بهداشت با التهاب لثه که 

تخریب استخوان را در پی دارد مواجه شده که باعث لق دندانی می شود. 
رضا یزدانی - دندانپزشک با تشریح نشانه های بیماری لثه اظهار داشت: تشخیص 
بیماری لثه در ابتدای بیماری مشکل است، اما نشانه های این بیماری عبارتند از تورم لثه، 

قرمز یا پر رنگ شدن لثه است، البته خون رنگ لثه افراد از پوست آنها تبعیت می کند.
وی با بیان اینکه افراد با پوست روشن، رنگ لثه هایشان صورتی رنگ است، ادامه داد: 

اگر با کوچکترین تحریکی لثه خونریزی کند، نشان دهنده شروع بیماری است.
این دندانپزشک علت اصلی خونریزی از لثه را عدم رعایت بهداشت عنوان و بیان کرد: با 
توجه به اینکه همواره پلاک میکروبی روی لثه ها تشکیل می شود افراد می بایست هر روز 
با مسواک و خمیر دندان این پلاک های میکروبی را از روی لثه هایشان بردارند. اگر این 
لایه برداشته نشود، سیستم دفاعی بدن برای از بین بردن میکروب ها فعال می شود در 
نتیجه لثه دچار التهاب و خونریزی خواهد شد. یزدانی در ادامه به پیوند لثه در افراد مسن 
)مثلًا فرد 7۰ ساله( اشاره و تاکید کرد: این افراد اگر تعداد زیادی دندان داشته باشند، با 

مراجعه به متخصص لثه و یا صلاحدید وی، در صورت امکان پیوند لثه انجام می شود.
این دندانپزشک با بیان اینکه برای التهاب لثه استفاده از دهانشویه یا آب نمک با غلظت 
خاص می تواند مفید باشد، گفت: البته قبل از اسفاده از آن باید به دندانپزشک مراجعه 
کنید. وی با بیان اینکه دندان سالم برخی از افراد به دلیل بی توجهی به بهداشت با التهاب 
لثه که تخریب استخوان را در پی دارد مواجه شده که باعث لق دندانی می شود، افزود: 
مراقبت از دندان ها از زمان رویش اولین دندان آغاز می شود که البته در زمان رویش 
اولین دندان، مراقبت از دندان کودک بر عهده والدین است. این دندانپزشک درباره حذف 
پلاک های میکروبی از دندان ها و اقداماتی موثر گفت: حداقل ۲ بار در روز به مدت حداقل 
۲ دقیقه مسواک زدن بزنید بهتر است یکبار شب قبل از خواب و بار دیگر صبح بعد از 
صرف صبحانه این اقدام انجام شود؛ استفاده از نخ دندان؛ مراجعه منظم به دندانپزشکی؛ 

تغذیه مناسب و کاهش مصرف نوشیدنی های حاوی قند و شکر مانند انواع نوشابه.
وی درباره ویژگی های یک مسواک خوب افزود: مسواک باید نرم و صاف باشد. در 
بعضی از متدها همزمان با تمیز کردن سطح دندان لثه را نیز با مسواک نرم ماساژ 
می دهیم. معمولاً با پرز مسواک با زاویه 45 درجه در ناحیه طوق یا گردن که محل 
تلاقی لثه و دندان است، لرزشی به پرزهای مسواک می دهیم و بعد مسواک را به سمت 

سطح جونده می کشیم.
این دندانپزشک در پایان با اشاره به تاثیر مصرف دخانیات بر دندان اظهارداشت: مصرف 

دخانیات می تواند از علل پوسیدگی دندان و خونریزی از لثه باشد.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد 

با مصرف مرکبات از بروز سرطان پیشگیری کنید 
عضو هیأت مدیره انجمن علمی تغذیه کودکان ایران مصرف مرکباتی نظیر سیر، پیاز، 
کرفس، کلم های مختلف و گوجه فرنگی را راهی برای پیشگیری از بروز سرطان ها دانست. 
سید ضیا الدین مظهری متخصص تغذیه در خصوص تاثیر عوامل محیطی زمینه ساز 
در جهت ایجاد بیماری سرطان گفت: از عوامل زمینه ساز بروز سرطان های مختلف 
می توان به سوء تغذیه و عدم تعادل در خورد و خوراک و بدخوری ها اشاره کرد که ۳۰ تا 

4۰ درصد از سرطان ها به همین علت رخ می دهند.
وی ادامه داد: سی درصد از علل بروز سرطان در افراد استعمال دخانیات و کشیدن 
سیگار است و همچنین بیماری های عفونی، ویروسی، مصرف الکل و عوامل محیطی در 

درجات بعدی قرار می گیرند.
وی گفت: نوع تغذیه و سوء تغذیه، به طور متوسط، موجب بروز ۳5 درصد انواع 
سرطان ها شده است و طبق آمارهای ارائه شده از طرف کشورهای مختلف، این مسأ له 

تائید شده و به اثبات رسیده است.
این متخصص تغذیه توضیح داد: اطلاع دارید که سلول های خدمتگزار و فعال بدن هر 
کس تحت تاثیر عوامل جهش زا تغییر مسیر می دهند و از مسیر طبیعی تقسیم سلولی 
خارج می شوند و به صورت یک طغیان گر مهاجم، غارت گر، مخرب، قانون شکن و متجاوز 
در می آیند و از محل استقرار خود به نقاط مختلف بدن مهاجرت می کنند و در محل های 

نابجا، کانون های جدید شورشی مخرب و مهاجم را سامان دهی می نمایند.
مظهری عنوان کرد: عمده ترین و بالاترین آنها که بالغ بر 4۰ تا ۳۰ درصد همه 
سرطان ها را موجب می شوند، تغذیه غلط یا سوء تغذیه است. اصولا مواد غذایی مصرفی، 
در هر فردی، به موازات وظایف متعددی که به انجام می رسانند، ممکن است دارای 
عوامل بیماری زای حاد و مزمن باشند، یا مملو از ترکیبات پیشگیری و مهار کننده 

بیماری ها باشند.
عضو هیئت مدیره انجمن علمی تغذیه کودکان ایران عنوان کرد: تعدادی از منابع 
غذایی گیاهی شناخته شده، مانع از بروز این بیماری می شوند، که می تـوان به انواع 
سبزیجات، به ویژه هویج، گوجه فرنگی، سبزیجات سبز و زرد، کلم ها، سیر و به طور کلی 
تمام سبزیجات خام و یا از منابع غذایی حیوانی، آبزیان و به خصوص ماهی های پر چرب 

حاوی اسیدهای چرب امگا ۳ و غیره اشاره کرد.
این متخصص تغذیه در خصوص غذاهایی که خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهند 
عنوان کرد: البته در مقابل غذاهای مفید و بازدارنده از بروز و گسترش بیماری ها، غذاهایی 
تهیه و مصرف می شوند که عامل ایجاد و گسترش انواع سرطان ها هستند به طور 
مثال غذاهایی مانند گوشت قرمز تازه و فرآوری شده پرچرب، روغن های نباتی جامد، 
چربی های حیوانی که جهت سرخ کردن و به دفعات و در مدت های طولانی، تحت تاثیر 

حرارت بالا قرار می گیرند از جمله این غذاها هستند.
مختلف،  کلم های  کرفس،  پیاز،  سیر،  نظیر  مرکباتی  کرد:  عنوان  پایان  در  وی 
گوجه فرنگی، کدو و بادمجان و فلفل های رنگین دلمه ای، نعناع و ریحان می توانند از بروز 

سرطان جلوگیری کنند.

رییس انجمن دندانپزشکان عمومی ایران ک

بلایی که پودرهای سفیدکننده 
بر دندان شما می آورد جبران نشدنی است

رییس انجمن دندانپزشکان عمومی ایران گفت: از پودرهای سفیدکننده دندان به دلیل 
آسیب هایی که به دندان می زنند به هیچ وجه استفاده نکنید.

شهنی زاده ؛ با اشاره به پودرهای سفیدکننده که امروز افراد بسیاری از آن استفاده می 
کنند، گفت: دندانپزشکان به هیچ وجه استفاده از پودرهای سفیدکننده را توصیه نمی 
کنند زیرا مواد داخل این پودرها سیلیس بوده که خاصیت سفیدکنندگی و تمیزکنندگی 

دارد.
وی با بیان اینکه استفاده طولانی مدت پودرهای سفیدکننده خطرات زیادی برای 
سلامت دهان و دندان دارد، افزود: مواد داخل این پودرهای سفیدکننده طولانی مدت 
خراش هایی را برای روی دندان ایجاد می کند که خود آنها باعث می شود در آینده به 
دلیل گیرکردن موادغذایی و رنگدانه های غذا در این خراش ها سلامت دندان به خطر 
افتاده و دندان ها دچار پوسیدگی شوند. رییس انجمن دندانپزشکان عمومی استفاده از 
خمیردندان های ایرانی را به دلیل تازه بودن مواد داخل آنها توصیه کرد و گفت: مواد 
خمیردندان های ایرانی مانند فلوراید مورد استفاده در آنها تازه بوده و به همین دلیل برای 
سلامت دندان مفیدتر است. شهنی زاده عنوان کرد: در انتخاب خمیردندان مصرفی باید 
به برچسب و اینکه برای چه افرادی خمیردندان توصیه شده توجه کرد، بر روی برخی 
خمیردندان ها نوشته شده ضدحساسیت، اما فردی که این خمیردندان را استفاده می 
کند هیچ حساسیتی ندارد، علاوه بر این برخی خمیردندان ها  برای افرادی که مشکلات 
لثه ای دارند تولید شده، با این حال یک فرد عادی از آن استفاده می کند که این درست 

نیست و برای سلامت دهان و دندان خطرآفرین است.
وی یادآور شد: هر فردی باید مسواک و خمیردندان مناسب خود را مصرف کند تا 

سلامتی دهان و دندان خود را به خوبی حفظ کند.

عضو انجمن علمی طب سنتی ایران مطرح کرد 

خواص » ماساژ پوست« در جلوگیری از 
چروک صورت

عضو انجمن علمی طب سنتی ایران گفت: ماساژ صورت باید از سن کم و در حدود ۲5 
الی ۲۶ سالگی قبل از آغاز فاز چرکی پوست شروع شود. 

آیسان نوزاد، متخصص طب سنتی گفت: ماساژ صورت به وسیله روغن کدو یا سایر 
مواد نرم کننده به صورت ۱۰ دقیقه در هنگام شب می تواند نقش به سزایی در پیشگیری 
از چین و چروک پوست داشته باشد. وی افزود: ماساژ های شبانه باید به مدت ۳ هفته 

متوالی انجام شود تا در رفع التهابات پوست و جریان خون در زیر پوست موثر باشد.
رئیس انجمن علمی آذربایجان غربی گفت: ماساژ صورت باید از سن کم و در حدود 
۲5 الی ۲۶ سالگی قبل از آغاز فاز چرکی پوست شروع شود. وی ادامه داد: البته عملکرد 
صحیح اعضای داخلی بدن و سیستم گوارش در زمینه درمان بسیار نقش دارد، پزشک 
در درجه اول باید تغذیه، معده، کبد و سایر اعضای بدن بیمار را مورد بررسی قرار دهد 
و سپس در صورت نیاز برای پوست درمان مستقیم صورت گیرد. این متخصص طب 
سنتی گفت: درصورتی که ماساژ صورت بگیرد اما عوامل و اعضای داخلی بدن عملکرد 

مناسبی نداشته باشند نمی توان از پوستی مناسب، بهره مند شد.
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یک شرکت آمریکایی سطل زباله ای ساخته که مواد دورریز خانگی را به خاکی با 
مواد غنی تبدیل می کند.

 بسیاری از کارشناسان به مزایای تبدیل مواد دورریز هر خانوار به خاک با مواد مغذی 
اشاره می کنند. اما این کار محدودیت هایی دارد. به عنوان مثال مدت زیادی طول می 
کشد تا زباله ها به خاک تبدیل شوند. در این میان به جذب آفات منجر می شوند و 

البته نباید مواد گوشتی با آنها مخلوط شود.
در همین راستا شرکت ویرپول یک بازیافت کننده مواد غذایی برای مصرف خانگی 
ساخته است. این دستگاه Zera Food Recycler نام دارد. بازیافت کننده غذا را می 

توان به جای حیات خانه در آشپزخانه قرار داد.

 کاربر برای استفاده از آن باید نخست یک بسته از مواد افزودنی را در بخش مرکزی 
سطل بریزد. این افزودنی شامل فیبر پوسته نارگیل و جوش شیرین است. مواد دورریز 
سبزیجات، گوشت و لبنیات به استثنای استخوان و تفاله میوه را می توان  به طور 

هفتگی در سطل ریخت. 
 علاوه بر آن می توان با استفاده از یک فیلترکربن HEPA در سطل زباله از انتشار 

بوی بد جلوگیری کرد.
هنگام پرشدن ظرف تیغه های دستگاه، خرد کردن و ترکیب کردن مواد را آغاز می 
کند. این ترکیب سپس حرارت داده می شود و پس از ۲4 ساعت تبدیل به خاکی با 

مواد غنی تبدیل می شود.

یک استارتاپ خصوصی در مونتری کالیفرنیا در 
تحقیقی عجیب و شاید دروغین، در حال انجام یک 
کارآزمایی بالینی برای تزریق خون جوان به بیماران 
پیر با هزینه ای بالغ بر هشت هزار دلار است تا به آنها 

چشمه جوانی را اعطا کند!
هدف شرکت فناوری Ambrosia شناسایی مزایای 
سلامتی تزریق خون جوان به انسان های پیر عنوان 

شده است.
گفته می شود این شرکت قصد دارد ۶۰۰ کارآزمایی 

جدید با مبلغ کلی 4.۶ میلیون دلار را آغاز کند.
شرکت  این  ساله  کارآفرین ۳۲  کارمازین،  جس 
که فارغ التحصیل دانشگاه پرینستون است، ایده این 
کارآزمایی را پس از مطالعه تحقیقاتی در مورد تزریق 
خون موش های جوان به موش های پیر بدست آورده 

است.
 Cell در یک تحقیق در سال ۲۰۱۳ که در مجله
منتشر شده، یک موش پیر و یک موش جوان در 

تکنیکی موسوم به همبسته زیستی)parabiosis( به 
یکدیگر پیوند خوردند تا از یک سیستم گردش خون 
مشترک برخوردار شوند. محققان دریافتند که سلامت 
قلبی موش پیرتر در اثر افزایش سطوح پروتئین خاصی 

موسوم به GDF۱۱ بهبود یافت.
تفاوت مهمی بین تحققی روی موش ها و تلاش 
که  است  این  وآن،  دارد  وجود   Ambrosia شرکت
موش ها برای چهار هفته به هم پیوند خورده و از یک 
سیستم گردش خون استفاده می کردند اما کارآزمایی 
انسانی این کار را روی دو انسان پیر و جوان انجام 
بار  یک  بالای ۳5 سال  بیماران  به  بلکه  نمی دهد، 

پلاسمای جوان تزریق می کند.
انجام  کنترل  گروه  بدون  جنجالی  آزمایش  این 
می شود و به دلیل هزینه بالای ثبت نام، همه بیماران 

پلاسمای واقعی و نه دارونما دریافت می کنند.
تحقیقات دیگری در دانشگاه کالیفرنیا در برکلی بر 
روی موش ها نشان داده که تزریق خون جوان به پیر 

نمی تواند نتایج معجزه واری را که برخی به آن امیدوارند، 
ارائه کند. این تحقیق نشان داد که غربالگری خون و نه 
فقط تزریق، می تواند به افزایش طول عمر کمک کند.

با این اوصاف، شاید تلاش کارمازین یک کلاهبرداری 
باشد، اگرچه وی مدعی شده که سودی از این کار 
پلاسما  و  آزمایشگاه  صرف  هزینه ها  تمام  و  نبرده 
می شود. همکار وی در این تحقیق، دکتر دیوید رایت 
۶۶ ساله است که بطور خصوصی درمان داخل وریدی 
هیات  از سوی  سال ۲۰۱5  در  وی  می دهد.  انجام 
پزشکی ایالت کالیفرنیا برای تجویز درمان داخل وریدی 
آنتی بیوتیک به بیماری که به آن ها نیاز نداشت و کارش 

به اورژانس رسید، تادیب شده بود.
ایده مصرف خون جوانان برای طولانی شدن عمر 
خون آشام ها  تخیلی  داستان های  از  ماندن  جوان  و 
سرچشمه می گیرد و اکنون برای دنیای علم هنوز در 

حد افسانه باقی مانده است.

محققان فنلاندی با استفاده از لیزر سیستمی برای طبقه بندی درختان ساخته اند.
کارکنان صنعت چوب بری باید افراد کارآزموده ای باشند تا بتوانند درخت درست 

را برای قطع تشخیص دهند.
درهمین راستا محققان دانشگاه فناوری تامپر فنلاند با  موسسه منابع طبیعی این 
کشور همکاری کردند تا نوع جدیدی از سیستم طبقه بندی درختان به وسیله لیزر 

را بسازند.
این فناوری شامل اسکن لیزری روی درختان است  تا نوعی مدل سه بعدی از 

درخت تهیه  کند.

پس از آنکه حدود ۳۰ درخت اسکن و نوع آن مشخص شد، مدل ها را می توان 
ذخیره سازی و برای شناسایی ویژگی ها بررسی کرد. ویژگی های مورد بررسی شامل 
ساختار بدنه و تاج درخت، قطر و حجم هر شاخه می شود. به طورکلی ۱5 ویژگی 
مورد بررسی قرار می گیرد. همچنین هنگامیکه گونه ناشناخته ای از درخت اسکن 

شود، ویژگی های آن را می توان با نمونه های ثبت شده مقایسه کرد.
تاکنون این سیستم توانسته درختان توس، کاج و صنوبر را با دقت 95 درصد 
شناسایی کند. اکنون دانشمندان قصد دارند مخزن اطلاعات این سیستم را گسترش 

دهند تا گونه های بزرگتر را نیز در برگیرد.

تولید خاک در آشپزخانه با مواد دور ریز

جوان شدن با تزریق خون جوان؛ کلاهبرداری یا واقعیت

طبقه بندی درختان با اسکن لیزری
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به عقیده بسیاری از کارشناسان و فعالان محیط زیستی، یکی از 
مناطقی که بحرانی ترین شرایط را در بین حوزه های آبخیز کشور 
دارد، حوضه آبخیز دریاچه نمک است که به دلیل گذر از حدود 
تاب آوری و براثر فشارهای واردشده بر اکوسیستم های حساس و 
شکننده آن از جمله تالاب ها و مناطق بیابانی و کویری واقع در 
دشت مسیله که در منتهی الیه حوضه آبخیز قرار گرفته است، 
سلامت اکولوژیکی استان قم و استان های مجاور را بشدت تهدید 

می کند.
از چالش بزرگ محیط زیستی حاصل از توسعه غیراصولی و 
ناپایدار و عدم مدیریت و برنامه ریزی صحیح در استفاده از منابع آبی 
سطحی و زیرزمینی حوضه آبخیز دریاچه نمک، می توان به انتشار 
وسیع گردوغبار و ریزگردها، تغییر اقلیم، شور شدن آب وخاک، از 
میان رفتن زیست بوم های طبیعی، نشست و رانش زمین، نابودی 
کامل کشاورزی، تخلیه روستاها و افزایش هزینه توسعه شهرها 
اشاره کرد که از مهم ترین پیامدهای این بحران بر هفت استان مهم 
کشور است و امنیت انسانی )اقتصادی و اجتماعی( این جوامع را 

به شدت تهدید می کند.
سوي  از  یک طرفه  سیاست گذاری  اعمال  اخیر  سنوات  در 
دستگاه های استان های بالادست زیرحوزه های فوق الذکر، اثرات 
اکولوژیکي، زیست محیطی و هیدرولوژیکي بسیار مخربي بر مناطق 
پایین دستی این زیرحوزه ها داشته است که در این میان، استان 
قم به دلیل استقرار در ناحیه منتهی الیه این زیرحوزه ها، بیشترین 
آسیب را متحمل گردیده بطوریکه در اغلب دشت های استان، 
در طول سنوات اخیر، علاوه بر افت بیش از ده متري سطح آب 
زیرزمیني، شاهد افت شدید کیفي منابع آب زیرزمیني هستیم، و 
بر اساس اندازه گیری های اخیر، هدایت الکتریکي آب زیرزمیني 
در مناطقي از دشت قمرود، در طول 5سال اخیر، از عدد ۶۰۰۰ 
به بیش از 9۰۰۰ دسي زیمنس بر متر افزایش یافته است؛ این 
امر تا حد زیادي مي تواند ناشي از پیشروي سفره های آب شور 
زیرسطحی دریاچه نمك باشد که درنهایت نابودي دائمي سفره هاي 

آب زیرزمیني منطقه را در پي خواهد داشت.
همچنین، روند فزاینده افت سطح آب زیرزمیني، نشست سطح 
زمین را در پي خواهد داشت که این امر، علاوه بر خطرات ناشي از 
تخریب سکونت گاه ها، درنهایت نابودي دائمي سفره آب زیرزمیني 

را در پي خواهد داشت.
میانگین بلند مدت دو رودخانه مهم این دشت، قمرود و قره چای 
با 5۰۰ میلیون متر مکعب آورد سالانه به حدود صفر رسیده است. 
از طرفی میزان مصارف آب در سطح استان در زمان مشابه به دو 
برابر افزایش یافته است. سرانه مصرف آب در کشاورزی در هکتار 
در زمان مشابه نیز ۳5% افزایش داشته است و با ادامه این روند 
طی یکی به سرعت به سمت پایان یافتن آب استراتژیک استان 

حرکت می کنیم.
بروز عوامل مذکور و متعاقب آن قطع ورودي رواناب ها و حقابه 
هاي قانوني کشاورزان و به تبع آن برداشت از منابع آبي جایگزین، 
نظیر منابع آب زیرزمیني، استان قم را در معرض بحران آبي و 
شرایط خشک سالی دائمي و افت شدید کمي و کیفي منابع آبی 
قرارداد است. دراین بین دشت بزرگ مسیله قم به دلیل استمرار 

روند افت سطح آب زیرزمینی در منطقه درنتیجه بهره برداری 
بیش ازحد از منابع آب زیرزمینی و همچنین کاهش قابل توجه 
ورودی آب های سطحی به دلایلی که در بالا گفته شد و با توجه به 
اینکه کلیه آوردهای روان آب های سطحی و سفره های زیرزمینی 
حوزه آبخیز دریاچه نمک درگذشته به دشت بزرگ مسیله قم 
سرازیر می شده است، کانون اصلی بحران ساز این حوضه می باشد.

آمارها نشان می دهد که در سال ۱۳54 تعداد۲۱۳ چاه عمیق و 
نیمه عمیق در استان قم بوده است و در سال ۱۳۸۸ تعداد چاه ها 
به ۱۳94 حلقه رسیده است، به عبارتی طی ۳ دهه، تعداد چاه ها 
9 برابر شده است. حال آنکه ورودی به سفره ها به شدت کاهش یافته 
است و این خوش بینانه ترین قضاوت در این خصوص است. چه بسا 

آمارهای واقعی بسیار وحشتناک تر باشد.
باغ های ویلایی و احداث  ایجاد  گسترش مناطق تفریحی و 
صدها استخر بسیار بزرگ در مناطق ییلاقی قم، فشار دیگری را 
بر باکیفیت ترین آب منطقه قم)آب شیرین( وارد نموده است. از 
طرفی بر اساس آمارهای منتشرشده کل آب استحصالی استان 
قم ۱۰7۲ میلیون مترمکعب است که از این مقدار 7 درصد 
)75میلیون مترمکعب( به مصرف شرب و بهداشت، حدود ۱۱ 
میلیون مترمکعب در بخش صنعت و معدن و بخش عمده آن 
یعنی 9۸۶ میلیون مترمکعب آن در بخش کشاورزی مصرف 
می شود. این بدان معنا است که 9۲درصد آب این استان در بخش 
کشاورزی مصرف می شود. بدین ترتیب آب سرانه هر فرد در استان 
قم سالیانه حدود ۸9۰ مترمکعب در بخش های سه گانه می باشد 
که با احتساب آب مجازی وارد و صادرشده در قالب مواد غذایی 
و کالا به استان قم سرانه مصرف برای هر فرد به حدود۲4۰۰ 

لیتر می رسد.
بر اساس گزارش های منابع معتبر، مجموع ورودی آب به دشت 
قم ۱9۶ میلیون مترمکعب )شامل نفوذ بارندگی، نفوذ جریان 

سطحی، برگشت از کشاورزی و برگشت از شرب و صنعت( و 
مقدار تخلیه سفره های آب زیرزمینی ۳7۰ میلیون مترمکعب بوده 
است که کسری ۱74 میلیون مترمکعبی مخازن را نشان می دهد 
که نمود عینی آن پایین رفتن سالانه سطح آب های زیرزمینی 
است. نسبت مصرف به منبع )R/C( در استان قم ۱/9 است که 
فاصله بسیاری از این نسبت در حد تاب آوری R/C ۰/4 در شرایط 

توسعه پایدار دارد که واقعاً فاجعه آمیز است.
طی سال های اخیر بر اساس هیدرو گراف واحد، سطح آب 
زیرزمینی این دشت افت قابل ملاحظه ای داشته است. این هیدرو 
گراف دارای سیر نزولی بوده و این روند به وضوح نمایانگر وضعیت 
بحرانی سطح آب زیرزمینی در این دشت می باشد. متأسفانه 
درنتیجه برداشت بی رویه آب زیرزمینی، دو مخروط افت در حال 
گسترش به وجود آمده و ادامه این روند موجب معکوس شدن 
جهت جریان از سمت کاشان و دریاچه نمک به طرف این دشت 
و نهایتاً هجوم آب شور شده است. اثرات آن به صورت شور شدن 

ناگهانی و سریع آب چاه های واقع در منطقه قابل مشاهده است.
بنا بر اعلام منابع رسمی در حدود ۱7 میلیون متر مکعب آب 
فراشور سالانه از سمت دریاچه نمک به دشت قم وارد می گردد. 
این میزان باعث شور شدن اراضی از سمت دریاچه به سمت 
شهر قم خواهد شد آب مذکور در حقیقت حقابه زیست محیطی 
دریاچه نمک بوده که سالانه از آن کسر شده و عوارض زیست 

محیطی القای ریزگردها را در بر خواهد داشت.
پیش بینی می شود این چالش های زیست محیطی سبب خشک 
شدن کامل تالاب های دشت مسیله قم شود و موجب حذف 
زیستگاه های ارزشمند آن شود و در ادامه شاهد کویری از نمک 
باشیم که شاید در ابتدا بلور ببندد، اما در یک دوره کوتاه مدت 
چندساله پودر شده و به همراه باد، مناطق اطراف خود را می پوشاند. 
متأسفانه مدیریت و برنامه ریزی در توسعه منطقه و حدود رشد 

اقتصادی و اجتماعی آن در جهت رضایت مندی مصرف کنندگان 
به نحوی پیش می رود که اتمام منابع آبی را در پی خواهد داشت و 

با قربانی شدن این منابع در موازنه قرار نمی گیرد.
نظر به آنچه دراین نوشتار آمد و ذکر این موضوع که بیشترین 
مصرف منابع آبی در بخش کشاورزی صورت می گیرد، با علم به 
اینکه عملا حق آبه ها در حال حاضر قطع شده است و احقاق 
آنها نیز پس از سال ها، تقریبا ممکن نیست، اولین و مهمترین 
الویت در کنترل بحران های حوزه آبخیز دریاچه نمک و به ویژه در 
محدوده دشت مسیله قم و تالاب های آن، در کنار ارائه راهکارهای 
مدون و کارآمد جهت حفظ معیشت و درامد پایدار بومیان منطقه، 
اصلاح الگوی های کشاورزی در همه بخش های آن اعم از زراعت، 
باغبانی و دامپروری می باشد. لذا راهکار های ارائه شده باید تلاش 
کند که جوامع بومی منطقه بتوانند با بهرمندی حقوق انسانی لازم 
به کسب یک درآمد مطمئن و مکفی امیدوار باشند، از جمله از 
مهمترین راهکار های پایداری جوامع بومی در منطقه در کنار 
الویت تغییر الگوی کشاورزی، دسترسی به آب آشامیدنی سالم، 
کمک به اقتصاد خانواده ها و ایجاد و آموزش مشاغل خانوادگی 
با وام های بدون بهره و تضمین خرید محصولات تولیدی آنها، 
آموزش هدفمند جوامع بومی در جهت تغییر الگوی کشت بویژه 
تغییر الگوی در آمدی از کشاورزی به اکوتوریسم و دامپروری و 
توسعه صنایع تبدیلی کشاورزی و همچنین کشت گیاهان دارویی، 
کشت گیاهان شورزی، پرورش دام های بومی منطقه از جمله 
شترداری و صنایع دستی و در نهایت تمهیدات بهداشتی برای 
ساکنین در منطقه در شرایط بحران و اضطرار کمبود منابع آبی و 

گسترش بیماریها، می تواند باشد.
از طرفی هر اکوسیستم داراي ساختار و عملکرد مربوط به خود 
است، ساختار اکوسیستم مربوط به مجموع گونه ها، ترکیب، 
جمعیت، ساختار جامعه و روابط دروني آنها و فرم آب، هوا و خاک 
و زیستگاه گیاهان و جانوران است، با توجه به اینکه یکي از حیاتي 
ترین مواردي که در ارائه سازوکارهای محیط زیستی و مقبولیت 
آن توسط جوامع محلی به آن احتیاج هست، شفاف سازي و اطلاع 
رساني وضعیت موجود در منطقه است، بیان آمارهای وضعیت 
محیط زیستی منطقه برای جوامع بومی، هر چند ناخوشایند، 
اولین قدم در راه مدیریت صحیح است زیرا هنوز هم بسیاری از 
ساکنین منطقه آنطور که باید و شاید موضوع را جدی نگرفته اند، 
برای نجات دشت مسیله و کنترل بحران های دریاچه نمک، اصولا 
باید با عزم ملی و مشارکت همه نهادها و بویژه توسط مردم محلی 
صورت گیرد که در بالادست تالاب ها زندگی می کنند. بدون 
آموزش مردم محلی عملًا هیچ کاری برای نجات دشت مسیله و 
تالاب های آن نمی توان انجام داد. ضمن اینکه تشکیل کارگاهای 
آموزشی متعدد باحضور مردم و جوامع محلی ساکن در عرصه 
های تالابی و همچنین کارکنان ادارات و سازمانهای دولتی مرتبط 
محلی، استانی، مرکزی و سازمانهای داوطلب فعال در زمینه مسائل 
زیست محیطی و همچنین مشارکت مردم در تصمیم گیری و 
اجرای پروژه های احیای تالاب های دشت مسیله بسیار می تواند 
موثر باشد که این مهم با تشکیل سمن های محیط زیستی توسط 

جوامع محلی می تواند صورت گیرد.
مسئولکارگروهکشاورزیومنابعطبیعیبسیج
مهندسینکشاورزیسپاهعلیابنابیطالب)ع(قم

سمیرابخشی

همه افراد مخصوصا جوان ترها با انجام چند تمرین ساده می توانند جزو افراد شاد و درواقع 
موفق قرار بگیرند. 

در جایی خواندم »مهارت شاد بودن را بیاموزیم«؛ توی دلم به این جمله خندیدم. مگه 
شاد بودن هم مهارت می خواد؟! دوتا جُک تعریف می کنی، می خندی، با دوستات خوش 
می گذرونی، می شه شادی دیگه! بعضیا الکی می خوان همه چی رو سخت و علمی اش 
کنن. شوخی شوخی مطلب را تا انتها خواندم. راستش بدجوری توی ذوقم خورد؛ چون 
فهمیدم اصلا مفهوم شادی با چیزی که من اسمش را شادی و خوشی می گذارم، زمین تا 
آسمان فرق دارد. راستش را بخواهید کمی ناراحت هم شدم، چون همیشه فکرمی کردم 
من که معمولا درحال خندیدن هستم و با دوستانم حسابی خوش می گذرانم، خیلی 

شادم؛  ولی نبودم!

واقعیت این است افرادی که واقعا شاد هستند، همیشه بهتر و راحت تر از دیگران 
زندگی می کنند، فعال تر هستند، انگیزه بیشتری برای پیشرفت دارند، ازنظر جسمی 
سالم ترند، دوستان خوبی دارند که تا سال ها در کنارشان می مانند و در مقابل مسائل 
و مشکلات زندگی مقاوم تر هستند. برخلاف تصور بعضی ها که فکر می کنند شاد بودن 
یک ویژگی ذاتی است، اما امروز روان شناسان می گویند همه افراد مخصوصا جوان ترها با 
انجام چند تمرین ساده می توانند جزو افراد شاد و درواقع موفق قرار بگیرند. آدم های شاد 
همین طوری و خودبه خود شاد نیستند. آن ها مدام دنبال شادی هستند. این افراد خودشان 

را می شناسند و می دانند چه چیزی باعث شادی شان می شود. 
شاه کلید شادی این افراد این است که در همین الان زندگی می کنند. این به معنای 
بی توجهی به آینده و بی برنامگی شان نیست. آن ها در لحظه و حال زندگی می کنند. هر روز 
برای آن ها یک موقعیت جدید و یک شانس جدید است. آن ها از هرلحظه و دقیقه و ثانیه 
زندگی استفاده می کنند. امروزشان را با استرس اتفاقاتی که فردا ممکن است بیفتد، گره 
نمی زنند و هرگز خودشان را در غصه اتفاقی که دیروز افتاده اسیر نمی کنند. هر روز که از 
خواب برمی خیزند، انگار فقط همین امروز را دارند. حتما با بعضی افراد روبه رو شده اید که از 
اتفاقات رخ داده در چندین هفته یا حتی چندماه پیش هنوز احساس ناراحتی می کنند یا 
نگران موضوعاتی هستند که احتمالا ماه ها یا سال بعد پیش می آید. این آدم ها نه تنها شاد 
نیستند، بلکه در دسته افراد افسرده و غمگین جای می گیرند. پس برای حرکت به سوی 

شادی، خودتان را از بند زمان رها کنید.
آدم های شاد به معنای واقعی، خودشان را دوست دارند. خودخواه نیستند، اما به این 
موضوع رسیده اند که اول باید نیازهای خودشان را برآورده کنند. آن ها معتقدند تا خودت 
را دوست نداشته باشی، نمی توانی به درک دوست داشتن دیگران برسی. آن ها برای 
خودشان وقت می گذارند و به این نتیجه رسیده اند اولین کسی که می تواند آن ها را شاد 
کند، خودشان هستند. آدم های شاد مستقل هستند و منتظر نمی مانند کسی بیاید 
مشکلات شان را حل کند و شادی را به آن ها ببخشد. توقع نداشتن از دیگران و متکی 
بودن به خود، رمز شادی این افراد است. آدم های شاد خودشان را به راحتی می بخشند، 
به جای اینکه روی عیب های شان تمرکز کنند و خودشان را مدام سرزنش کنند که چرا این 
کار را کردم و آن کار را نکردم، از اشتباهات شان درس می گیرند و برای رفع عیب های شان 

وارد عمل می شوند. 
آدم های شاد عاشق جزئیات هستند و از چیزهای کوچک لذت می برند. لذت بردن از 

چیزهای کوچک را نادیده نمی گیرند تا به کارهای مهم تر برسند. یک مثال می زنم؛ تصور 
کنید با دوست تان در راه برگشت از مدرسه هستید. پشت ویترین یک مغازه چیز جالبی 
می بینید و با لذت محو تماشایش می شوید؛ اما دوست شما بی توجه به آن چیز جالب 
کنارتان ایستاده و مدام غرولند می کند که »بدو دیگه. زود بریم خونه هزارتا کار دارم و... 
.« آدم های شاد منتظر رسیدن زمان شادی نیستند، آن ها مرحله به مرحله از همه چیز 

لذت می برند. 
آدم های شاد با دیگران با احترام و ادب برخورد می کنند. این افراد چون خودشان را 
دوست دارند و به خودشان احترام می گذارند، با دیگران هم طوری رفتار می کنند که 
دوست دارند با خودشان رفتار شود؛ به همین دلیل آدم های شاد همیشه مؤدب هستند. 
همیشه نوبت را رعایت می کنند، تا جایی که می توانند به دیگران احترام می گذارند و غالبا 
جزو دسته آدم های دعوایی و عصبی هم نیستند؛ چون هر مسئله پیش و پا افتاده ای 
نمی تواند آن ها را آزار بدهد. آدم های شاد همیشه سر زبان شان »بله« است. بیشتر از 
آنکه بگویند »نه«، می گویند »بله«. البته آن ها هیچ شرمی از گفتن »نه« و دادن جواب 
منفی ندارند، بلکه موقعیت را می سنجند و اگر کاری واقعا از دست شان بربیاید، جواب شان 
همیشه بله است. آن ها از »نه« گفتن در زمانی که توانایی انجام کاری را دارند، ابا می کنند؛ 
چون می دانند اگر خودشان را در معذوریت بگذارند و مجبور به انجام کاری کنند، از شادی 

فاصله می گیرند. 
حالا که تصمیم گرفته ایم آدم های شادی باشیم، بد نیست موانع شادی را هم بشناسیم. 
اشتباهاتی که جلوی حال خوب را می گیرد. نشستن جلوی تلویزیون یا خیره شدن به 
صفحه رایانه برای چندساعت متوالی از همان کارهایی است که ما را از شادی دور می کند 
و به قول روان شناس ها افسردگی می آورد. تمایل نداشتن به میهمانی و دیدوبازدید و سفر 
رفتن هم یکی دیگر از آن کارها است. یکی از فایده های دیدوبازدید و صله رحم ایجاد شادی 
و لذت است. بی اعتقادی و بی ایمانی هم از آن مواردی است که حتی روان شناسان غربی 
هم می گویند همه ما به یک حس تعلق معنوی احتیاج داریم و اعتقاد به نیروی ابدی 
اضطراب و ناامیدی را از انسان دور می کند. طبیعی است وقتی اضطراب و ناامیدی نباشد، 
شادی جایش را می گیرد. یک مانع دیگر هم این است که توانایی ها و خلاقیت های مان 
را نادیده بگیریم. در زمان خلقت، در وجود همه انسان ها توانایی هایی گذاشته  شده، یعنی 
هیچ کسی نیست که توانایی های خاص خودش را نداشته باشد. فقط باید آن ها را کشف 

کند و به کار بگیرد تا مخلوق شاد و هدف داری باشد. 

هوای پاک، مسیله و حوزه آبخیز دریاچه نمک قم 

مهارت شاد بودن را بیاموزیم 

اجتماعی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

 طرح ماندگاری سوهان قم عملیاتی می شود 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: پس از کسب نتایج 

موفقیت آمیز مطالعات طرح ماندگاری سوهان قم، این طرح عملیاتی می شود. 
امیر طیبی نژاد اظهار داشت: در راستای نیاز واحدهای تولیدی فعال سوهان برای 
رفع مشکل ماندگاری پایین این محصول برای صادرات، طرح مطالعاتی در این 

خصوص در دستور کار خوشه کسب و کار سوهات قم قرار گرفت.
وی افزود: پس از اتمام کار مطالعاتی و کسب نتایج موفقیت آمیز آن، مقرر شد با 
همکاری بخش خصوصی عملیات اجرایی طرح ماندگاری سوهان قم به صورت عملی 
اجرایی شود. طیبی نژاد در ادامه با بیان این که سیاست راهبردی سازمان صنایع 
کوچک وشهرک های صنعتی ایران کمک به صادرات و تامین زیرساخت های لازم 
در این خصوص است گفت: استان قم با وجود واحدهای صنعتی و محصولات تولیدی 
متنوع و ممتاز ظرفیت و توانمندی خوبی در بخش صادرات دارد که برای دستیابی 
به جایگاه واقعی نیازمند زیرساخت های لازم است. وی اضافه کرد: در این بخش 
خوشبختانه با حمایت های صورت گرفته در گام نخست توانستیم موانع و مشکلات 
پیش روی صادرات خوشه های کسب و کار قم را شناسایی و برای رفع آنها تلاش 
کنیم. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، سوهان را یکی از کالاهای تولیدی 
استان با دارابودن قابلیت صادراتی عنوان کرد و بیان داشت: صادرات سوهان بدلیل 
ماندگاری پایین موانعی برای صادرات داشت که این مشکل در حال رفع شدن است 
که امیدواریم با تلاش های صورت گرفته بتوان این شیرینی سوغات قم جایگاه خود 
را در بازارهای صادراتی منطقه و فرا منطقه ایی پیدا کند. سوهان نوعی حلوا بوده که 
از جوانه گندم تهیه می شود و بیشترین و متنوع ترین نمونه آن در استان قم تهیه و 
تولید شده و مشهورترین سوغات قم به شمار می آید و به شکل ها و انواع مختلفی 
نظیر عسلی، کنجدی، حلوایی، بادامی، گزی، لقمه ای، کره ای، دسر و غیره تولید و 
عرضه می شود. در استان قم بیش از ۸۰۰ واحد تولید سوهان وجود دارد که بیش از 

چهار هزار تن در این واحدها مشغول به کار هستند.

از محل عوارض مالیات بر ارزش افزوده صورت گرفت 

 کمک 50میلیارد تومانی به شهرداری و 
دهیاری های قم

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: مردم باید بدانند که مالیات های پرداختی 
توسط آنها برای عمران و آبادانی شهرها و روستاهای خودشان و تأمین امنیت و 

سلامت آنها هزینه می شود. 
سهراب امدادی فرد اظهارداش: در سال 95 نزدیک به 5۰ میلیارد تومان عوارض 
از محل اجرای قانون ارزش افزوده به شهرداری ها و دهیاری ها جهت عمران و 
آبادانی شهرها و روستاهای استان پرداخت شده است. وی با اشاره به نقش مهم و 
موثر مالیات در تأمین بودجه عمومی کشور، خاطرنشان کرد: امروزه مالیات به عنوان 
یکی از مهمترین منابع درآمدی در کشورهای پیشرفته جهان بشمار می آید، اما 
در کشورمان به دلیل تکیه بر نفت، درآمدهای مالیاتی در اولویت قرار نگرفته است. 
مدیرکل امور مالیاتی استان قم با بیان اینکه وظیفه ما اطلاع رسانی و فرهنگسازی 
مالیاتی است، اظهار داشت: برنامه ریزی گسترده برای جلوگیری از فرارهای مالیاتی 
انجام شده و بیش از ۱۰ هزار نفر در قم با کمک اصناف و فعالان اقتصادی شناسایی 
شده اند تا به چرخه پرداخت مالیات افزوده شوند و بار مالیاتی کسانی که به صورت 
مستمر مالیات پرداخت می کنند، سبک تر شود. وی با اشاره به حمایت از تولید، 
کسب و کار و اشتغال در استان قم بر اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی گفت: 
بسیاری از واحدهای صنعتی که با مشکلات مالی مواجه شده بودند، اکنون به چرخه 
فعالیت برگشته اند و مالیات خود را نیز پرداخت می کنند و این همدلی و همراهی با 
مردم و فعالان اقتصادی همچنان از سوی اداره کل مالیاتی ادامه دارد. امدادی فرد در 
پایان تصریح کرد: اکنون بسیاری از مشکلات و معضلات واحدهای صنعتی و تولیدی 
برطرف شده است و تا آخر سال به ویژه در ایام الله دهه فجر انقلاب اسلامی تلاش می 
کنیم در راستای اهداف و سیاست های دولت خدمتگزار تمامی مشکلات واحدهای 

صنعتی در حوزه مالیات برطرف شود. 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

آغاز طراحی پارک موضوعی فیزیک در قم
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: طراحی پارك موضوعی فیزیك را 

در دستور کار داریم و این پارك در آیتم های مختلف است .
وحید وزیری راد با اشاره به مبلمان شهری در قم گفت: اکنون مبلمان شهری در 
میدان بزرگ امام خمینی)ره( در حال احداث است، در بلوار پیامبر اعظم)ص( هم 
نمونه ای از مبلمان شهری طراحی شده است و به دنبال تولید یك نمونه اولیه از آن 
هستیم تا پس از تائید نمونه اولیه، آن را تولید انبوه کنیم. وی ادامه داد: مصوبه ای 
برای ساخت سقاخانه ها در شهر قم داریم، طرح های مختلفی در این زمینه ارائه 
شده است، اما یك طرح انتخاب شد و یك سقاخانه در شهر قم در حال ساخت است. 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم افزود: طراحی پارك موضوعی فیزیك را در 
دستور کار داریم و این پارك در آیتم های مختلف است، سابقه ساخت چنین پارکی 
در شهر قم وجود ندارد و دانش آموزان و خانواده ها برای یك تفریح سالم و علمی 
می توانند به پارك فیزیك بروند. وزیری راد با اشاره به المان شهدای منا اظهار کرد: این 
المان در میدان مصلی قرار دارد و با داشتن 9۰ درصد پیشرفت، در مرحله تکمیلی 
است، المان شهدای منا، یك المان پیچیده بود و نصب آن با همکاری شهرداری منطقه 
هفت در حال انجام شدن است. وی ادامه داد: المان میدان نماز را یکی از اساتید کشور 
در عرصه هنر اسلامی خط طراحی می کند و پس از ارائه دست خط وی کار تولید 
این المان فاخر آغاز می شود، همچنین قرار است که المان ماندگار بسیج با همکاری 
شهرداری منطقه یك در میدان بسیج نصب شود، طراحی المان میدان شهید زین 
الدین هم انجام شده و در حال ساخت آن هستیم و امیدواریم که کار نصب آن تا روز 
۲۲ بهمن تمام شود. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم افزود: بحث فضاسازی 
خیابان اراك را هم در دستور کار داشتیم، سال گذشته طرح شخصی برای اجرا در 
این خیابان پذیرفته شد، اما او حاضر به اجرای طرح خودش در این خیابان نشد، 
البته طرح های مشابه وجود دارد و به دنبال فضاسازی خیابان اراك هستیم. وی در 
پایان خاطرنشان کرد: به ساخت المان های نوری هم در شهر قم روی آوردیم، اولین 
المان نوری در این شهر در سه راه خورشید بود که به دنبال جابه جایی آن به خیابان 
آیت الله بنی فضل هستیم، همچنین المان نیایش در میدان کشاورز نصب شده است 

که در حال تست نور آن هستیم.

دبیر شورای فرهنگی وزارت کشور  خبرداد

کسب رتبه نخست استانداری قم در اقامه نماز 
دبیر شورای فرهنگی وزارت کشور گفت: استانداری قم موفق به کسب رتبه نخست 

در اقامه نماز شد. 
حسن قشقایی در جلسه شورای فرهنگی استانداری قم افزود: استانداری قم با 
کسب 9۳9 امتیاز توسط شورای اقامه نماز رتبه نخست را کسب کرد.وی در ادامه 
سخنان خود با بیان اینکه بسیج به هیچ جناح خاصی تعلق ندارد اظهار داشت: بسیج 
متعلق به همه نظام و ملت ایران است.وی با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی 
مبنی بر جذب حداکثری مردم افزود: باید شرایطی فراهم شود تا آحاد مردم و کارکنان 
دولت به این نهاد بپیوندند و از توان ایشان در خدمت بی منت به انقلاب اسلامی 
استفاده شود. قشقایی با اشاره به مشکلات اعتباری در بسیار از مسائل کشور اظهار 
داشت: در زمینه پایگاه های بسیج استانداری ها امیدواریم با پیگیری های به عمل 
آمده بتوانیم بودجه های لازم را تخصیص دهیم. دبیر شورای فرهنگی وزارت کشور 
در بخش دیگری از سخنان خود به تشکیل شوراهای فرهنگی استانداری ها اشاره 
کرد و گفت: این مساله موجب تمرکز فعالیت های فرهنگی استانداری ها خواهد شد.

رئیس پایگاه مقاومت بسیج استانداری قم نیز در این جلسه با اشاره به عضویت ۱۳۰ 
تن از کارکنان استانداری در پایگاه بسیج اظهار داشت: پایگاه بسیج استانداری قم از 
واحدهای فعال استان است. محمدرضا زینل بیک با اشاره به برگزاری آیین های مختلف 
مذهبی در ایام مختلف سال افزود: حضور در مراسم تشییع شهدای مدافع حرم و ترویج 

روحیه ایثار و شهادت از جمله فعالیت های پایگاه مقاومت بسیج استانداری قم است.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر قم  مطرح کرد

لزوم معرفی ظرفیت های تاریخی گردشگری قم
 رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر قم تغییر نگاه به سمت تقویت 

ظرفیت های تاریخی گردشگری شهر را ضروری دانست .
تاریخ معماری و  مصطفی سعادت طلب در دیدار مسئولان برگزاری کنگره 
شهرسازی استان با شهردار قم ، با بیان اینکه معماری در شهر قم جایگاه مناسبی 
ندارد، اظهار کرد: از یك طرف آگاهی عمومی نسبت به ظرفیت های معماری قم کم 
است و از طرف دیگر خود شهر قم در کشور ناشناخته است.وی وجود بارگاه حضرت 
معصومه )س( را یکی از دلایل نگاه توریستی مذهبی به شهر قم دانست و افزود: در 
کنار موضوع زیارت از اماکن مقدسه ، سبد گردشگری شهر قم کمی ناقص است و به 

مباحث معماری و شهرسازی و تاریخی باید بیشتر توجه شود.

فرمانده انتظامی استان قم :

مشارکت جویی برای پلیس یک اصل است 
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه پلیس با هم افزایی سایر دستگاه ها در تلاش 
است تا روز به روز به اهدافش نزدیک تر شود، تاکید کرد: مشارکت جویی برای پلیس 

یک اصل است. 
سردار کاظم مجتبایی در مراسم تجلیل از فعالان برتر ادارات دولتی استان قم، 
با بیان اینکه هر نفر یک اندیشه و هر سازمان یک راهبرد دارد، اظهارداشت:تسریع 
در پیشتازی و رسیدن به اهداف در هم افزایی دستگاه ها ی حاکمیتی )دولتی(با 

یکدیگر ایجاد می شود. 
وی با تاکید بر اینکه مشارکت جویی برای پلیس یک اصل است، گفت: نیروی 
انتظامی تلاش می کند تا روز به روز به اهدافش نزدیک تر شود و این مهم با همکاری 

دستگاه ها امکان پذیر است. 
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه بوجود آمدن مشکلات اجتماعی شامل پنج 
مرحله می شود، گفت: طیف انحطاط انسان ها با پدیده آغاز می شود که در صورت 
بی توجهی به یک مسئله تبدیل می شود، این مسئله ایجاد شده به معضل تبدیل و 

در ادامه منجر به آسیب در جامعه و نهایتاً به عادت واره ختم می شود. 
سردار مجتبایی تصریح کرد: اگر بخواهیم پدیده اولیه به عادت واره تبدیل نشود باید 
بخش های اجتماعی جامعه در هر مرحله که می توانند وارد شده و با برنامه نسبت به 

حل موضوع اهتمام داشته باشند. 
وی موضوعات اجتماعی را سیال و انعطاف پذیر دانست که برای هر انسانی باید 
متناسب با آن روبه رو شد، تاکید کرد: نبایستی افراد را از روی غفلت و ناآگاهی به 

مرحله آخر هدایت کرد. 
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه موضوعات اجتماعی در دستور کار 
پلیس است، گفت: نیروی انتظامی از اجرایی محض خارج و بخش های اجتماعی 
را با کار اجرایی ترکیب کرده و به همین دلیل اعتماد مردم به پلیس بیشتر 

شده است. 
شایان ذکر است، در خاتمه این جلسه از فعالان برتر ادارات دولتی در همکاری با 

پلیس استان قم با اهداء لوح تقدیر قدردانی شد.

 فرمانده انتظامی استان مازندران از کشف زمین خواری 
۲7 میلیارد و ۳۱۶ میلیون ریالی و رفع تصرف 9 هزار 
مترمربع از اراضی ملی در شهرستان "کلاردشت" خبر 

داد. 
سردار سید محمود میرفیضی  در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس با اعلام این خبر، افزود: در پی تصرف 
9 هزار و 97۲ مترمربع از اراضی ملی وجنگلی توسط دو 
نفر از سودجویان در منطقه جنگلی "گرک" شهرستان 
کلاردشت، موضوع در دستور کار فرماندهی انتظامی این 

شهرستان قرار گرفت . 
فرمانده انتظامی استان مازندران افزود: پس از هماهنگی 
و  موضوع  بررسی  جهت  ماموران  قضائی،  مرجع  با 

آزادسازی زمین های تصرف شده از دست زمین خواران 
به منطقه اعزام شدند . 

سردار میرفیضی خاطر نشان کرد: با انجام اقدامات 
پلیسی و همکاری ماموران اداره منابع طبیعی، اراضی 
تصرف شده از چنگ زمین خواران خلع ید و به منابع 

ملی بازگردانده شد. 
سردار میرفیضی، ارزش ریالی اراضی آزاد شده را جمعا 
بالغ بر ۲7 میلیارد و ۳۱۶ میلیون ریال عنوان کرد و افزود: 
متهمان پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی 

شدند . 
فرمانده انتظامی استان مازندران در خاتمه با اشاره به 
این که تجاوز به منابع طبیعی، تجاوز به سرمایه های 

کشور و حقوق همه مردم به ویژه نسل آینده این کشور 
است، گفت: زمین خواران بدون در نظر گرفتن حق عامه 
مردم در بهره مندی از نعمت های خدادادی با هدف 
رسیدن به سودهای کلان اقدام به تصرف زمین و منابع 
طبیعی می کنند که برای مقابله با این مشکل ، همکاری 

همه مردم و دستگاه های نظارتی الزامی است .

فرمانده انتظامي استان آذربایجان غربي از کشف بیش از ۱5 تن انواع موادمخدر در 
۱۰ ماهه امسال خبرداد و گفت: تعداد پرونده هاي متشکله در این رابطه ۶هزار و ۸74 

فقره بوده است 
سردار "ناصر اصلاني" در نشست خبري با اصحاب رسانه، گفت: از ابتداي سال جاري 
تاکنون، ۱5 تن و 7۸۲ کیلوگرم انواع موادمخدر کشف و بیش از 5۰۰ دستگاه خودرو 

نیز در این رابطه توقیف شده است. 
وي ادامه داد: طي این مدت، بیش از ۱۰ هزار نفر معتاد و قاچاقچي موادمخدر جمع 
آوري و دستگیر شده که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 45 درصد رشد داشته 

است. 
وي با بیان اینکه طي این مدت 7۲ باند تهیه و توزیع موادمخدر منهدم که در مقایسه 

با مدت مشابه رشد ۲۰ درصدي داشته است، بیان کرد: تعداد پرونده هاي متشکله در 
این رابطه، ۶ هزار و ۸74 فقره بوده است. 

اصلاني با اشاره به اینکه موفقیت پلیس در این راستا مرهون همدلي و همکاري مردم 
با نیروي انتظامي است، اظهار داشت: پدیده شوم اعتیاد بدون مشارکت مردم از میان 
برداشته نخواهد شد و همکاري شهروندان با پلیس در زمینه مبارزه با مواد مخدر گام 

موثري در برخورد با این معضل است. 
فرمانده انتظامي استان آذربایجان غربي با بیان اینکه ما در مقابله با این پدیده خانمان 
سوز تنها به فکر شهروندان خودمان نیستیم،بلکه دغدغه فکري ما تمامي مردم جهان 
است ، خاطرنشان کرد : پلیس در راستاي مبارزه با موادمخدر احساس وظیفه مي کند 

که این امر یکي از مصداق هاي بارز حقوق شهروندي است. 

فرمانده انتظامي استان مازندران خبرداد

کشف زمین خواري 27 میلیارد ریالي در مازندران

فرمانده انتظامي استان آذربایجان غربي  خبرداد

کشف بیش از 15 تن موادمخدر در آذربایجان غربي 






